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МЕМЛЕКЕТ БАСШЫСЫ ҚАСЫМ-ЖОМАРТ 
ТОҚАЕВТЫҢ ҮКІМЕТТІҢ КЕҢЕЙТІЛГЕН 

ОТЫРЫСЫНДА СӨЙЛЕГЕН СӨЗІ
Құрметті үкімет мүшелері!            

Құрметті жиынға қатысушылар! Күрделі геосаяси 
сын-қатерге қарамастан, еліміз бір қалыпты дамып 
келеді. Мұны жарты жылдық нәтижеден көріп отырмыз. 
Экономика 3,4 пайызға, ал нақты сектор 4,1 пайызға 
өсті. Әсіресе, өңдеу өнеркәсібі саласында айтарлықтай 
ілгерілеу бар. Дегенмен, инфляция да бір орында тұрған 
жоқ. Қазір бұл көрсеткіш 14,5 пайызға жетіп, 2015 
жылғы деңгейден асып түсті.Бірінші жарты жылдықта 
экономикамыз қалпына келді. Бірақ халықаралық 
институттар Қазақстанның ішкі жалпы өнімі биыл 2 
пайызға ғана өседі деп болжап отыр. Бұған дейін олар 
өсім 3,7 пайыз болатынын айтқан еді. Сондықтан, Үкімет 
ел экономикасының тұрақты дамуын қамтамасыз етуге 
тиіс. Ең бастысы, азаматтардың нақты табысын арттыру 
қажет.

 Құрметті әріптестер! Жалпы, еліміздің экономикасы 
сын-қатерлерге төтеп беріп жатыр деуге болады. Қазір 
халықаралық институттар әлемдік экономика қарқыны 
бәсеңдейді деген болжам айтуда. Соған сәйкес инфляция 
жаппай өсуі мүмкін. Өңірлік дағдарыстың ұзаққа 
созылып бара жатқанын байқап отырмыз. Тіпті, бұл ахуал 
жаһандық тоқырауға ұшыратады деген қауіп бар. Осындай 
жағдайда Үкіметтің және Ұлттық Банктің негізгі міндеті 
– инфляцияны тұрақтандырып, азаматтардың табысын 
арттыру болуға тиіс. Сондай-ақ, жаңа жұмыс орындарын 
ашу қажет.Енді нақты міндеттерге тоқталайын. БІРІНШІ. 
Инфляцияны тұрақтандыру

Қазір инфляцияның шарықтап кетуі ең күрделі мәселе 
болып отыр.Бағаның өсуіне азық-түлік инфляциясы әсер 
етті. Оның деңгейі 19,2 пайызға жетті. Жалпы, азық-
түлік бірден 80 пайызға қымбаттады. Үкіметтің бағаны 
тұрақтандыруға бағытталған шаралары тиімсіз болып 
шықты. Үкімет инфляцияны ескі әдіс-тәсілмен тоқтатқысы 
келеді. Оның өзінде бюджеттен қосымша қаражат 
бөліп, бағаны жасанды түрде ғана реттеп отыр. Яғни, 
қымбатшылықтың себебімен емес, салдарымен күрес 
жүріп жатыр. Ал, шын мәнінде, керісінше болуы керек.

Үкімет бар жауапкершілікті өңірлерге артып қойды. 
Олар әкімшілік ресурсты пайдаланып, дүкендерді аралап 
жүр, басқа тәсілдер және жаңа идеялар жоқ. Мұндай 
жұмыс ешқашан тиімді болған емес. Бір сөзбен айтқанда, 
нарық заңдылығына сай келетін жаңа ұстаным жоқ.

Более двух лет назад я давал поручение запустить 
Национальную товаропроводящую систему с сетью 
оптово-распределительных центров.Правительство 
заволокитило его исполнение. Планы и публичные 
заявления остались на бумаге.Проекты строительства 
оптово-распределительных центров по схеме ГЧП 
совместно с крупными предпринимателями не 
реализованы.Поручаю Правительству в октябре 
доложить, что сделано в этой сфере. Привлеките 
заинтересованных инвесторов.Далее. Сегодня решения о 
запрете экспорта той или иной продукции принимаются 
без учета товарного баланса.

Это приводит либо к дефициту, либо к снижению 
привлекательности производства необходимых товаров. 
В итоге эффективность подобных мер резко падает.
Правительству следует утвердить Правила формирования 
баланса ключевых товаров и, самое главное, разработать 
единую информационную систему мониторинга.
Это позволит иметь достоверные данные об остатках 
продукции для принятия решений.Низкую эффективность 
показывает деятельность стабилизационных фондов. 
Их воздействие на рынок минимальное. Порой они 
становятся кормушкой для недобросовестных лиц. С 
этим надо разобраться. Регулярно выявляются факты 
бюджетных хищений.

Акимы утратили контроль за расходованием 
государственных средств.Правительством предлагается 
увеличить объем «оборотной схемы» до 100 миллиардов 

тенге. У меня вопрос: просчитан ли ожидаемый эффект?
Логичнее было бы кредитовать не торговые сети, 

а напрямую производителей. Сейчас не жду ответной 
реакции Правительства. Нужно обдумать конечное 
решение с точки зрения эффективности.

Келесі мәселе. Менің тапсырмам бойынша Ауыл 
шаруашылығы министрлігі алдын ала сатып алу 
тәсілдерін кеңірек қолдана бастады. Биылғы шілдеге 
дейін әлеуметтік маңызы бар 47 мың тонна азық-
түлікке қатысты осындай шарттар жасалды. 
Дегенмен, мұндай көлемдегі тауар ішкі нарыққа 
айтарлықтай ықпал етпейтіні анық.

Өнімді ауыл шаруашылығы тауарларын өндірушілерден 
алдын ала тікелей сатып алу жолдарын айқындау қажет. 
Мұнымен құзырлы министрліктер айналысуға тиіс. Ауыл 
шаруашылығы министрлігі осы тәсілді жетілдіру үшін 
тиісті қауымдастықтарды және нарық субъектілерін 
жұмылдыруға тиіс. Тағы бір өзекті мәселе – өнімді сату. 
Өкінішке қарай, еліміздегі өнімнің бәрі бірдей дүкен 
сөресінен табыла бермейді. Импортпен қатар, ішкі 
кедергілер де бар. Ауыл шаруашылығы тауарларын 
өндірушілердің мәселелері де аз емес. Олар тауардың 
үздіксіз жеткізілуін, өнім сапасының тұрақты болуын 
қамтамасыз ете алмайды. Басқа да талаптар бар. Әрине, 
мұның бәрін біртіндеп ретке келтірген жөн. Сондықтан, 
фермерлерге қолдау көрсету тәсілдерін бірлесе әзірлеуді 
тапсырамын. Керек болса «Атамекен» палатасын осы 
жұмысқа тарту керек. Шаруа қожалықтарына ірі сауда 
желілерімен тығыз байланыс орнатуға мүмкіндік 
берілуі керек. Мұндай мүмкіндік олардың жұмысын 
жандандырып, салаға инвестиция тартуға жол ашады.
Отандық тауардың сауда орындарына кедергісіз 
шығарылуын қамтамасыз ету керек. Бұл – өте маңызды 
мәселе. Сондай-ақ, өнімге қосылатын бағаны нақты 
белгілеп, арада жүрген саудагерлер санын азайту қажет. 
Ол үшін, ең алдымен, жедел түрде тиісті заңнамалық 
шараларды қабылдауымыз керек. Үкімет «Атамекен» 
палатасымен бірлесіп, «Қазақстанда жасалған» 
жалпыұлттық жобасын бастау үшін ұсыныстар әзірлеуге 
тиіс.Крайне важно навести порядок в торговой системе, 
имеющей один из самых высоких уровней теневой 
экономики – 40%. Факты спекуляции, манипулирования 
ценами, создания искусственного дефицита – это далеко 
не полный перечень нарушений.Все это закладывается 
в стоимость товаров и оплачивается гражданами.
Правительству совместно с Генеральной прокуратурой 
следует выработать меры по усилению ответственности 
владельцев за содержание рынков, соблюдение 
честной конкуренции, защиту интересов продавцов 
от неправомерных действий администрации торговых 
площадей.Жду от Правительства и акимов конкретных 
шагов по повышению эффективности имеющихся 
инструментов, а также внедрению новых подходов к 
работе.В условиях сложной международной обстановки 
многократно возрастает актуальность продовольственной 
безопасности.Рост мировых цен на продукты питания 
уже достиг 34 %. Цена пшеницы выросла на 47 %, круп 
– на 18 %.Из-за засушливой погоды ожидается снижение 
урожайности в странах Европейского союза, США, 
Канаде и других.На этом фоне в Казахстане наблюдается 
замедление темпов роста сельхозпроизводства.

Производство сливочного масла сократилось на 12 %, 
обработанного молока – на 7,5 %, сахара – на 5,5 %, сыров 
– на 3 %.В то же время объемы импорта выросли на 22 %. 
В частности, ввоз молока увеличился на 17 %.Профильное 
министерство докладывает, что в 2023 году Казахстан 
достигнет продовольственной независимости по мясу 
птицы (доля импорта сейчас составляет 40 %), колбасным 
изделиям (44 %) рыбе (60 %), сырам и творогу (50 %), 
сахару (60 %), молочной продукции (4 %).

Но мы видим иную картину. К примеру, из ранее 

введенных семи сахарных заводов сегодня действуют 
только четыре (в Алматинской и Жамбылской обл.), 
которые загружены лишь на треть (31 %).

Минсельхозом планируется увеличить долю 
свекловичного сахара в 6 раз к 2026 году (с 7 до 43 %). 
Однако за последние четыре года площади сахарной 
свеклы сократились на треть.

Мы на 90 % зависим от импортного сахара. Здесь 
можно ссылаться на решения в рамках ЕАЭС, но, в любом 
случае, это серьезный просчет Правительства. Значит, 
не защитили позицию государства. Поэтому я объявляю 
выговоры министрам Бахыту Султанову и Ерболу 
Карашукееву.

Правительству нужно в срочном порядке разработать 
отдельный отраслевой проект по развитию сахарной 
отрасли.

Цель – значительное сокращение импортозависимости, 
постепенный переход к самообеспечению.

Интерес со стороны внутренних и иностранных 
инвесторов к этой отрасли достаточно высок, нужны 
правильные подходы.

Это принципиальный вопрос, имеющий в том числе 
внутриполитическое значение.Мы сегодня видим, что 
происходит в магазинах. Позор!

Ранее по моему поручению был разработан План 
обеспечения продовольственной безопасности на 
среднесрочный период.

Но вместо конкретного алгоритма действий в этом 
Плане только набор благих устремлений. Есть опасность 
его неисполнения.

Нужно дополнительно рассмотреть актуальный вопрос 
массового обновления парка сельхозтехники.

Важно задействовать все возможные источники 
финансирования. Поручаю внедрить механизм льготного 
кредитования с целью приобретения отечественной 
сельхозтехники за счет средств оператора РОП.

Без развитого агропромышленного комплекса 
невозможно говорить об обеспечении продовольственной 
безопасности. Это аксиома.

Урожайность растениеводства значительно отстает от 
мировых.

Обеспеченность собственными семенами составляет 
всего 51 %. По таким позициям, как картофель и сахарная 
свекла, этот показатель не превышает и 10 %.

Мы сильно зависимы от импортных семян. 
Правительству следует развивать первичное 
семеноводство на базе опытных хозяйств. Нужно помочь 
бизнесу обновить оборудование, а также комплексно 
стимулировать агронауку.

Производительность и урожайность в решающей 
степени зависят от соблюдения агротехнологий. В нашей 
стране фермеры вносят только четверть необходимого 
объема удобрений. Это связано с их дороговизной.

Наш рынок удобрений критически зависит от импорта 
и нескольких отечественных производителей.

Вдобавок, недавняя проверка выявила факты 
завышения цен для отечественных аграриев.

Например, ТОО «Казфосфат» продавало значительные 
объемы удобрений аффилированной компании (ТОО «KAZ 
Chemicals Trading House»), которая добавляла до 30 % 
торговой наценки.

Данную ситуацию удалось исправить мерами 
антимонопольного реагирования – производитель 
возвращает свой незаконный доход.

Соответствующие ведомства должны держать вопрос 
на жестком контроле.

В целом, дефицит удобрений – это мировая тенденция.
Казахстан ежегодно импортирует более 600 тысяч тонн 

минеральных удобрений, из них 80 % (500 тысяч тонн) – 
из России.

Правительству нужно принять комплексные меры 
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для недопущения дефицита удобрений и завышения их 
стоимости.

В Казахстане есть целый ряд калийных и фосфоритных 
месторождений с разведанными запасами.

Нужно начать их промышленную разработку и 
наладить производство отечественных удобрений. По-
другому от импортной зависимости по удобрениям мы не 
сможем уйти.

Правительству следует взять данный вопрос на особый 
контроль.

ЕКІНШІ. Азаматтардың табысын арттыру және адам 
капиталын дамыту.

Соңғы жылдары халықтың табысы біртіндеп өсті. 
Былтыр бұл өсім 5 пайыз шамасында болды. Бірақ, 
Алматы, Атырау, Қызылорда, Маңғыстау және Түркістан 
облыстарында жұрттың табысы орташа республикалық 
деңгейге жетпейді. Бұл көрсеткіш Алматы және Шымкент 
қалаларында да төмен. Ал, Қызылорда облысында 
халықтың табысы тіпті азайып кетті. Биыл мамыр айында 
азаматтардың нақты табысының көрсеткіші минус 2,9 
пайыз болды. Мұндай құлдырау көптен бері болған емес.

Халықтың табысын арттыру бағдарламасы қабылданды. 
Бірақ, оның жұртқа тигізіп жатқан пайдасы шамалы. Ең 
алдымен, жергілікті жерлерде тиімді жұмыс жүргізілуі 
керек. Әкімдер жыл сайын әрбір 10 мың тұрғынға 
100 жаңа жұмыс орнын ашуға тиіс. Менің білуімше, 
бұл бағытта нақты нәтиже жоқ. Тағы да ескертемін. 
Өңір басшыларының жұмысын бағалаған кезде осы 
көрсеткішке баса мән береміз. Жұмыс орындарын ашу 
жұрттың әлеуметтік жағдайына тікелей әсер етеді. 
Экономиканың тұрақты дамуы да осыған байланысты. 
Сондықтан Үкімет әкімдермен бірлесіп, бұл міндеттің 
қалай орындалып жатқанын талдауға тиіс.

Халық саны көбейген сайын тұрақты жұмыс орындары 
ашылуы керек. Бірақ, Маңғыстау облысында осы 
мәселе ескерілмеген. Мұнда жөнсіз жүргізілген көші-
қон саясатының салдарынан күрделі ахуал қалыптасып 
отыр. Тұрғындардың саны көбейгенімен, әлеуметтік 
инфрақұрылым салынған жоқ. Жұмыс орындары 
ашылмады. Тұрмыс сапасы төмендеп кетті. Жұрт 
«ҚазМұнайГаз» компаниясына жұмысқа тұрғызуды, 
жоғары жалақы беруді талап етуде. Ашығын айтқанда, 
Жаңаөзендегі кен орындарының көпшілігі сарқылып 
барады. Бұл жағдай баршаға мәлім. Соңғы 15 жылда 
осы өңірде мұнай өндіру ісі 30 пайызға азайған. Соған 
қарамастан, жұмысшылар саны 50 пайызға көбейді. 
Еңбекақы төлеу қоры 10 есе артты. Ал, көп жалақы 
төленетін үш өңірдің бірі – осы Маңғыстау өлкесі. Нақты 
айтсақ, Жаңаөзен орташа еңбекақының ең жоғары деңгейі 
бойынша көш бастап тұр. Үкімет Жаңаөзенді дамыту үшін 
арнайы жоспар қабылдады. Республикалық бюджеттен 
қомақты қаржы бөліп, салықты азайтып отыр. Осындай 
тікелей қолдау шаралары еліміздің басқа облыстарының 
есебінен жасалуда. Жұрттың бәріне мұнай-газ саласынан 
жұмыс тауып беру мүмкін емес. Мұны ашық айтуымыз 
керек.

Өңірдегі жұмыссыздық ішкі және сыртқы көші-
қон үдерісіне байланысты күшейіп барады. Үкіметке 
ішкі экономикалық ресурстарды жұмылдыратын жаңа 
тәсілдер әзірлеуді тапсырамын. Бұл ретте, халықты өзге 
аймақтарға көшіру бағдарламасын түбегейлі қайта қарау 
керек.

Біз тарихи Отанына оралған қандастарды толық 
қолдаймыз. Бірақ, тек Маңғыстау өңірімен шектелуге 
болмайды. Басқа облыстарға, соның ішінде өндірісі 
дамыған аймақтарға қоныстануға болады. Біз қажетті 
жағдайды жасауға дайынбыз.

Қазіргі заманда өңірлерде, елдерде, тіпті, құрлықтарда 
жұмыс күшінің көші-қоны жүріп жатыр. Бұл заңды 
құбылысқа айналды. Осы үрдіске біздің азаматтар да 
үйренуі керек. Көрші елдердің азаматтары бұл жағдайға 
жақсы бейімделді. Біз қандастарымыздың барлық 
салада, соның ішінде мемлекеттік қызметте жұмыс 
істегенін қалаймыз. Олар Жаңа Қазақстанды құруға өз 
үлесін қосады деп сенемін.

Қазіргі таңда жастарды жұмыспен қамтуға баса назар 
аударатын кез келді. Жыл сайын еңбек нарығына 300 
мыңға жуық жастар шығады. Елімізде өскелең ұрпақтың 
өзін-өзі дамытуына жағдай жасалып жатыр. Бірақ, 
нақты шараларға қарамастан, жастарды жұмыспен 
қамту мәселесі толық шешілмей келеді. Кейбір аймақта 
жастар арасындағы жұмыссыздық деңгейі еліміздегі 
орташа көрсеткіштен айтарлықтай жоғары. Әсіресе, Нұр-
Сұлтан, Алматы қалалары, Алматы, Қарағанды, Солтүстік 
Қазақстан және Шығыс Қазақстан облыстары – соның 
қатарында. Үкімет және облыс әкімдері осы мәселеге 
айрықша назар аударуға тиіс. Жыл аяқталғанда тиісті 
қорытындысын шығарамыз.

Екі мыңыншы жылдары бала саны күрт көбейгені 
белгілі. Келесі жылдан бастап сол кезеңде дүниеге келген 
ұрпақ еңбек нарығына шыға бастайды. Осыны ескерген 
жөн. Сондықтан, жұртты жұмыспен қамту ісіне қатысты 
тың тәсілдер қолдану қажет. Ал, азаматтарымыз қазіргі 

замандағы халықаралық нарық үрдісіне бейімделуі керек.
Еліміздің демографиялық, көші-қон, технологиялық 

даму барысын да ескерген абзал. Бұл мәселенің 
демографиялық және экономикалық қырын бірдей 
ұштастыра білген жөн. Үкіметке еңбек нарығын дамыту 
жоспарын шұғыл әзірлеуді тапсырамын.

Адам капиталын дамыту ісінде білім саласы негізгі рөл 
атқарады. Біз жуырда Білім және ғылым министрлігін 
екіге бөлдік. Бұл қадам қордаланған мәселелерді шешу 
үшін қажет болды. Үкімет және жаңа министрліктердің 
басшылары отандық білім және ғылым саласын тың 
серпінмен дамытуға күш салады деп сенемін.

Мен осы жылды Балалар жылы деп жарияладым. 
Бірақ, соңғы жылдары мектеп қабырғасында зорлық-
зомбылықтың көбейіп кеткені алаңдатады. Оның үстіне, 
толық жабдықталған мектептердің 65 пайызында (яғни, 
3 мың мектепте) бейнебақылау жүйесі талапқа сай емес, 
кейде мүлдем жұмыс істемейді. Жалпы, еліміз бойынша 
балалар мен жасөспірімдердің өз-өзіне қол салуы, яғни 
суицид азайды. Дегенмен, Алматы, Жамбыл, Қостанай 
және Маңғыстау облыстарында мұндай оқиғалар көбейіп 
барады. Балаларды зорлық-зомбылықтан қорғауға, 
суицидтің алдын алуға, әрбір баланың құқықтарын 
қамтамасыз етуге арналған кешенді жоспар қажет.

Тағы бір түйткілге тоқталсам. Жекеменшік 
балабақшаларда балаларды ұрып-соғу деректері бар. 
Сонымен қатар, жұмыс істемейтін балабақшаларға 
қаржы бөлу көбейіп кетті. Мұның бәрі олардың қызметі 
ашық емес екенін, азаматтық жауапкершілігі жоқтығын 
көрсетеді. Басқаша айтқанда, қоғам талабына сай емес. 
2011 жылы балабақшалардың лицензия бойынша 
жұмыс істеу тәртібін тоқтаттық. Мемлекет бұл қадамға 
амалсыздан барды. Өйткені, мектеп жасына дейінгі 
балаларды балабақшамен барынша қамтуымыз керек 
болды. Бұл ретте, жеке сектордың әлеуетін пайдалану 
маңызды еді. Нәтижесінде 2 және 6 жас аралығындағы 
балалардың 88 пайыздан астамы балабақшамен 
қамтылды. Енді қызмет көрсету сапасын арттыратын 
кез келді. Үкімет осы мәселені мұқият қарастыруы 
керек. Лицензиялау тәртібін қайта енгізу, ең алдымен, 
мемлекетке емес, қоғамға қажет шара. Өйткені, басты 
мақсат – балалардың қауіпсіздігін қамтамасыз ету. 

Келесі мәселе – қосымша білім беру. Бұл – өскелең 
ұрпақтың қарым-қабілетін дамыту үшін қолға алынған 
бастама. Қосымша спорттық және шығармашылық 
білім беру ісіне мемлекет тапсырысы бойынша қаржы 
бөлінетін болды. Бұл қадам үйірмелер мен секцияларға 
қатысатын балалардың санын 70 пайызға дейін арттырды. 
Мұны стратегиялық тұрғыдан дұрыс шешім болды деп 
санаймын. Дегенмен, жоба іске қосылған жылы бірқатар 
олқылықтарға жол берілді. Яғни, қаржы мәселесіне 
және тиісті порталдың («Артспорт») жұмысына қатысты 
қателіктер болды. Қаржыны артық жұмсау, алаяқтық, 
ашықтан-ашық жымқыру басталды. Ата-аналар балаларын 
бірден бірнеше үйірмеге беретін болды. Өкінішке қарай, 
мұндай теріс пиғыл басқа балалардың жолын кесіп отыр. 
Кемшіліктің бәрін түзетіп, осы игі бастаманы жалғастыру 
қажет. Әкімдіктер және мәслихаттар қосымша білімге 
бөлінетін бюджет қаражаты жетпей қалуы мүмкін деп 
алаңдап отыр. Білімге салынған қаражат – мемлекет 
үшін ең басты инвестиция болуы керек. Бұл – өте 
маңызды мәселе. Түптеп келгенде, дамудың бірден-
бір жолы – білім саласы. Сондықтан, бұдан ешкім 
ұтылмайтыны сөзсіз. Үкімет пен әкімдер жұртшылықпен 
бірлесіп, жобаны жетілдіруге тиіс. Оны сапалы әрі тиімді 
жасау қажет. Нақты ғылымдар мен инженерия саласы 
бойынша қосымша білім беруге айрықша назар аудару 
керек. Балаларды дене шынықтыру және академиялық 
тұрғыдан бірдей дамыту қажет. Ауылдық жерде тұратын 
балаларға баса мән берген жөн. Барлық аймақтағы 
балалардың қосымша білім алуына мүмкіндігі болуға 
тиіс. Құзырлы министрлік пен әкімдіктер жобаның жүзеге 
асырылуын реттеп, жіті бақылауы қажет. Бұған дейін 
бөлінген қаржының жұмсалуын тексеру керек. Бұл міндет 
Бас прокуратураға жүктеледі. Анықталған кемшіліктерді 
Үкіметпен бірлесіп жою қажет.

Үкіметтің басты міндетінің бірі – ана мен баланың 
денсаулығын сақтау. Өкінішке қарай, сәбилердің 
өлімі көбейді. Ана өлімі де өсуде. Мен перинаталдық 
қызметтің жай-күйін тексеруге тапсырма бердім. Оның 
қорытындысы бойынша тиісті шаралар қабылдануы 
керек еді. Бірақ, барлық жұмыс аудит деңгейінде тоқтап 
қалды. Қазіргі перзентханалардың көбі халықаралық 
стандарттарға сай емес. Сондықтан шұғыл шаралар 
қабылдап, осы мәселені шешу қажет.

Жалпы, денсаулық сақтау саласы туралы айтар 
болсақ, мұнда түйткілді мәселелер көп. Қазақстанда 
созылмалы ауру салдарынан қайтыс болу көрсеткіші өте 
жоғары. Әсіресе, Экономикалық ынтымақтастық және 
даму ұйымына мүше елдермен салыстырғанда біздегі 
ахуал өте нашар. Медицина саласына бөлінген қаржы 
көлемі артқанымен, мұнда қордаланған мәселелер 
шешімін таппай отыр. Міндетті әлеуметтік медициналық 

сақтандыру жүйесі тиімді болмады, нақты нәтиже жоқ. 
Үш миллионға жуық адам медициналық сақтандырудан 
тыс қалған. Соның кесірінен олар денсаулық сақтау 
саласындағы қызметтерді толық пайдалана алмайды. 
Үкімет Стратегиялық жоспарлау және реформалар 
агенттігімен бірлесіп, медициналық сақтандыру жүйесін 
жетілдіру жөнінде ұсыныстар дайындауы керек.

Келесі өзекті мәселе – денсаулық сақтау жүйесін 
цифрландыру. Бұл жұмыс өте баяу жүріп жатыр. Жалпы, 
цифрландырудың қазіргі деңгейі дәрігерлердің жұмысын 
жеңілдетіп отырған жоқ. Денсаулық сақтау саласында 40-
тан астам ақпараттық жүйе жұмыс істейді. Әр жүйенің өз 
кемшіліктері бар. Министрлік болса, жауапкершіліктен 
қашып, нақты шешім қабылдамай отыр. Ал, мұның 
зардабын дәрігерлер мен азаматтар тартуда. Үкімет осы 
мәселені тез арада шешуі керек. Енді, күн тәртібіндегі 
шұғыл мәселелерге тоқталайын.

Дүниежүзілік денсаулық сақтау ұйымының мәліметі 
бойынша коронавирус жұқтырғандар көбейіп келеді. 
Соңғы екі аптада науқастардың саны 30 пайызға артқан. 
Біздің елде де ахуал күрделене түсті. Алматы «қызыл» 
аймаққа қайта кіруі мүмкін. Негізгі себеп – тұрғындар 
мен дәрігерлердің қауіпсіздік шараларын сақтамауы. 
Мекемеаралық комиссияның жұмысын күшейту қажет. 
Сондай-ақ, ревакцинация науқанын жандандырған жөн. 
Бұл жұмыста ешқандай асыра сілтеу болмауы керек. 
Шағын және орта бизнестің мүддесін ескерген абзал. 

И в завершение по данному блоку. По моему поручению 
Администрация Президента координирует разработку 
двух пилотных национальных проектов: «Комфортная 
школа» и «Модернизация сельского здравоохранения».

Они имеют четкие задачи и сроки реализации, 
ориентированы на конкретные результаты.

Напомню, о чем идет речь.
Нацпроект «Комфортная школа» предполагает 

строительство около 840 тысяч ученических мест по новым 
строительным стандартам, оснащенных современным 
оборудованием.

Проект нацелен на решение вопроса трехсменного 
образования, аварийных школ, единообразия условий 
получения образования.

Нацпроект «Модернизация сельского 
здравоохранения» позволит обеспечить все села 
положенной медицинской инфраструктурой.

Он охватит 650 населенных пунктов с более чем 
800 тысячами граждан. Запланирована модернизация 
32 районных больниц до уровня многопрофильных 
медучреждений.

В результате расстояние для получения экстренной и 
среднетехнологичной медпомощи сократится с 500 до 
200 километров.

Правительству в рамках бюджетного процесса до 
сентября текущего года следует провести все расчеты и 
принять необходимые меры для реализации указанных 
нацпроектов.

ТРЕТЬЕ. Совершенствование денежно-кредитной и 
налогово-бюджетной политики

Приходится констатировать, что за все время 
существования отечественной финансовой системы нам 
не удалось добиться полноценного функционирования 
процентного канала.

Это снижает эффективность денежно-кредитной 
политики – одного из главных механизмов управления 
экономикой.

Для решения этой проблемы требуются комплексные 
меры как со стороны финрегуляторов, так и со стороны 
Правительства.

Недостаточно действенная монетарная политика также 
ограничивает развитие финансового сектора. И наоборот.

Сегодня наблюдается ситуация, когда на фоне 
бурного роста потребительских займов сокращается 
доля корпоративного кредитования – ключевого фактора 
экономической активности.

За пять лет доля корпоративных кредитов в общем 
объеме выданных займов уменьшилась с 68 до 41 %.

Любой мало-мальски значимый проект приходится 
кредитовать либо за счет государственных институтов 
развития, либо за счет займов международных 
финансовых организаций. И это при том, что в банках 
имеется 11 триллионов тенге высоколиквидных активов. 
Это, по сути, катастрофическая ситуация, без всякого 
преувеличения.

Финансовый регулятор отчитывается о принятых мерах 
в части ослабления пруденциальных нормативов. Однако, 
как показывают данные, этих мер недостаточно.

Поэтому Национальному банку, Агентству по 
регулированию финансовых рынков совместно с 
Правительством необходимо выработать дополнительные 
рычаги и стимулы для вовлечения банков в кредитование 
реального сектора экономики.

Сохраняет свою остроту вопрос справедливого 
распределения доходов между уровнями бюджетов.

В условиях жесткой фискальной централизации 
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система распределения доходов необъективна.
Все регионы, за исключением четырех, превратились 

в дотационные и зависят от центра. По сути, они не 
мотивированы увеличивать собираемость налогов.

В результате образуется нехватка собственных средств.
Местные бюджеты покрывают только пятую часть от 

необходимого финансирования.
Остальное возможно получить только «договорившись» 

с центром. Об этом я уже говорил.
Все изменения в текущих бюджетах требуют 

рассмотрения на заседаниях Республиканской бюджетной 
комиссии и маслихатов, что часто приводит к излишней 
бюрократии и затягиванию сроков.

В итоге социальные ожидания граждан не 
оправдываются. Имеются факты, когда строительно-
монтажные работы начинаются лишь на третий год.

При этом сложившаяся система ставит во главу угла 
своевременность и полноту освоения бюджетных средств. 
А эффективность расходов и качество выполненных работ 
остаются на втором плане.

Новая налогово-бюджетная политика должна 
максимально децентрализовать финансово-
экономические функции в пользу регионов.

На местный уровень можно передать значительное 
количество статей доходов и расходов, ужесточив при 
этом спрос за их реализацию.

Только в этом случае повысится роль и ответственность 
местных властей за конечный результат.

Мною уже давались конкретные поручения по 
совершенствованию бюджетного планирования, 
межбюджетных отношений, системы оценки. Однако 
результат минимальный.

Мои претензии адресуются Минфину. Поручаю АСПИР 
совместно с регионами и экспертным сообществом 
подготовить пакет практических реформ по всем 
вышеуказанным приоритетам.

Реформы должны в полной мере удовлетворять 
интересы граждан и бизнеса.

Начата работа по противодействию незаконной 
концентрации экономических ресурсов и возврату 
незаконно полученного имущества.

Были созданы соответствующие комиссии, активность 
которых в последнее время заметно снизилась.

Следует более оперативно принимать меры, 
направленные на демонополизацию товарных рынков и 
возврат капитала.

Вместе с тем необходимо исключить любые перегибы 
и злоупотребления по отношению к добросовестному 
бизнесу.

А такие факты у нас имеются. На местах то и дело 
продолжается давление на предпринимателей.

Если так будет продолжаться, примем жесткие меры 
в отношении самих сотрудников правоохранительных 
органов.

ЧЕТВЕРТОЕ. Поддержка реального сектора экономики
Мы являемся свидетелями глобальной борьбы за 

инвестиционный капитал.
Каждая вторая из почти 1 400 крупных зарубежных 

компаний приостановила деятельность или полностью 
ушла с российского рынка.

Правительству следует создать благоприятные условия 
для их релокации в Казахстан. Это даст нам хорошие 
возможности для наращивания производства товаров 
средних и верхних переделов.

Я поручал Правительству подготовить пул 
инвестиционных проектов в сфере обрабатывающей 
промышленности и отработать его с потенциальными 
инвесторами. Данная работа все еще ведется в режиме 
совещаний и встреч.

В части конкретных результатов пока мало чем можно 
похвастаться. Новых проектов, по существу, нет.

Еще раз подчеркиваю: проекты прежде всего 
реализуются в регионах, на местах. Поэтому спрос за 
их привлечение и доведение до конечного результата с 
акимов будет такой же, как с министерств.

У нас есть планы по стимулированию инвестиций 
в разработку недр. Важная задача – обеспечить 
прозрачность и эффективность работы геологической 
отрасли страны.

Мы много говорим об этом, даже создали отдельное 
министерство. Однако отсутствие прозрачности и 
кулуарное принятие решений по сей день сдерживают 
развитие отрасли – обогащаются люди, имеющие доступ 
к геологической информации.

Подковерную раздачу участков различным фаворитам 
и дельцам допустить нельзя. Я уже об этом говорил.

Правительство уже несколько лет обещает создать 
оцифрованный банк данных минеральных ресурсов с 
открытой геологической информацией. Средства были 
выделены, но эта важнейшая задача до сих пор не 
исполнена и забалтывается под разными предлогами.

В лучшем случае речь идет о непрофессионализме, в 
худшем – о преднамеренном саботаже. И то, и другое, 

предупреждаю, чревато серьезными последствиями для 
исполнителей.

Это касается прежде всего профильного министерства, 
но также и других ведомств. Что касается профильного 
министерства, то я объявляю министру выговор.

Во-первых, выговор за то, что я уже сказал. А также за 
то, что затеяли непонятную волокиту и дискуссию вокруг 
дальнейшей судьбы популяции сайгаков. Зачем это все 
выводить на такой уровень общественного обсуждения?

Нужно профессионально подойти к этому вопросу, с 
учетом менталитета нашей нации.

Действительно, сайгаки являются для казахов 
священными животными. Вносится предложение, чтобы 
изъять из природного ландшафта 80 тысяч сайгаков, 
то есть убить их. Но есть, видимо, и другие методы. 
Посоветуйтесь со специалистами, это же крайние меры. 
Я не исключаю, что, возможно, придется прибегнуть и 
к этой мере. Но это крайняя мера, подчеркиваю. Нужно 
профессионально подходить к этому вопросу.

Что касается вышеуказанного вопроса, Правительство 
должно доложить о причинах затягивания запуска 
Национального банка данных.

В целом, цифровизация идет медленно, на мой 
взгляд, неудовлетворительно. Я поручал улучшить работу 
национального холдинга «Зерде», который подвергся 
критике Счетного комитета. Премьер-министру как 
куратору цифровизации следует обратить особое 
внимание на этот вопрос.

Министру я делаю замечание. Я считаю, что вы 
неудовлетворительно работаете, подводите Премьер-
министра.

Неэффективная политика сохраняется и в сфере 
недропользования. По моему поручению проводится 
масштабная ревизия неиспользуемых месторождений с 
дальнейшей их передачей добросовестным инвесторам. 
Но результаты пока не впечатляют.

Имеются также многочисленные факты незаконной 
добычи ископаемых и действия контрактов с истекшими 
сроками.

ПЯТОЕ. Обеспечение энергетической безопасности
Несмотря на проведенную модернизацию 

отечественных нефтеперерабатывающих заводов, в 
стране ежегодно возникает дефицит нефтепродуктов.

По моему поручению проведена проверка их 
деятельности.

Так, за 2020-2021 годы зафиксировано 410 фактов 
внепланового простоя (на Атырауском НПЗ – 372 (!), 
Павлодарском – 14, Шымкентском – 24).

Текущая процессинговая схема переработки нефти 
позволяла неэффективным посредникам получать 
основную долю доходов, тогда как заводы оставались 
недофинансированными.Было принято решение перейти 
на комбинированную схему, которая предусматривает 
осуществление маркетинга нефтепродуктов 
нефтедобывающими компаниями и самими НПЗ.
Это позволит им увеличить доходы, которые можно 
направить на модернизацию производства и повышение 
заработных плат.

Далее. Эффективность национальных компаний – это 
по-прежнему серьезная проблема.Сохраняется большой 
объем административных расходов в национальных 
и квазигосударственных компаниях.Это недоработка 
руководства«Самрук-Казына». Многое сделано, но дел 
еще непочатый край.

Нужно пересмотреть базовые нормативы положенности 
для обеспечения нормального функционирования Фонда.

Сохраняет свою актуальность задача перезагрузки 
его деятельности. Вместо выстраивания эффективной 
операционной среды и корпоративного управления 
«Самрук-Казына» по-прежнему напрямую вмешивается 
в операционную и закупочную деятельность, кадровую 
политику портфельных компаний.Тогда о каком 
корпоративном управлении, о каком IPO можно говорить 
в данном случае?

Поручаю АСПИР совместно с Правительством и 
Фондом подготовить конкретные предложения по 
дальнейшей реформе квазигосударственного сектора. 
Следующее. По оценкам экспертов, осенью в стране 
может возникнуть дефицит дизельного топлива (100 
тысяч тонн).Эта ситуация складывается из года в год, и 
всякий раз во время уборочных работ.Основной аргумент 
Правительства – вымывание топлива с нашего рынка 
транзитным транспортом и жителями приграничных 
регионов соседних стран.Но проблема несколько глубже 
– существуют организованные, налаженные годами 
схемы по вывозу отечественных нефтепродуктов в 
близлежащие государства.АФМ нужно разобраться с этим 
вопросом. Представьте мне информацию, кто конкретно 
этим занимается. Затем примем окончательное решение.

Также поручаю Правительству, Агентству по защите 
конкуренции выработать дифференцированные цены 
на нефтепродукты для транзитного транспорта и по 
периметру границы.

Это снизит ценовой диспаритет с соседними странами 
и не отразится в целом на ценах для наших граждан.

Ключевую роль в экономическом и социальном 
благополучии Казахстана играет газовая отрасль.

За счет введения новых промышленных объектов и 
газификации страны потребление газа на внутреннем 
рынке ежегодно увеличивается.За последние 10 лет 
объемы потребления газа на внутреннем рынке выросли 
более чем в два раза –с 9 до 19 миллиардов кубических 
метров.

Дефицит газа в стране прогнозируется уже в следующем 
году. При этом нужно понимать, что переориентация 
газа с экспортного на внутренний рынок – вынужденный 
шаг, который ведет к потере валютной выручки и 
ухудшению торгового баланса.Поэтому для решения 
данной проблемы необходимы системные меры, в том 
числе по увеличению ресурсной базы и переработки газа.
Только нарастив добычу и переработку газа, государство 
сможет получать экспортную прибыль и в полной мере 
обеспечивать внутренние нужды.

Поэтому для новых проектов по добыче газа следует 
проработать фискальные преференции.Правительство 
также должно четко распределить функции между 
соответствующими национальными компаниями.

Мы были вынуждены до конца текущего года продлить 
ценовое регулирование на розничную реализацию 
сжиженного нефтяного газа.

Однако искусственное сдерживание цен в будущем 
может привести к дефициту. Это закон рынка.Поэтому 
Правительству необходимо принять меры по запуску 
торгов, не допустив при этом ценовых перекосов.

Как вам известно, в июне завершился мораторий 
на повышение тарифов на энергию.С учетом высокого 
износа оборудования и необходимости подготовки к 
отопительному сезону приходится ожидать повышения 
тарифов.

К этому вопросу следует подойти взвешенно, не 
допустив резкого скачка и исключив любую избыточную 
маржинальность компаний.

Крайне важно обеспечить поддержку социально 
уязвимых слоев населения.

Правительству необходимо перейти на проактивный 
формат социальной поддержки, сделав ее более 
адресной.

Социальную карту семьи необходимо довести до ума, 
чтобы она, наконец, стала реальностью. Первоначальная 
концепция проекта неоднократно менялась из-за участия 
в ее разработке нескольких ведомств.

Поручаю Правительству до конца года запустить 
Цифровую карту семьи и внедрить Социальный кошелек.

Нельзя забывать и об имеющемся дефиците 
энергомощностей. Согласно планам энергобаланса, в 
этом году мы должны были ввести более 1 гигаватта 
мощностей. Однако реализация ряда проектов 
отложена. В текущем году будет введен только 31 % от 
планировавшихся мощностей (347 МВт).

В условиях энергодефицита такие темпы неприемлемы. 
Надеюсь, в Правительстве понимают это.Недостаточными 
темпами идет и усиление электрической сети Южной и 
Западной зон единой энергосистемы страны. В настоящее 
время работы по Западной зоне завершены только на 10 %.

Необходимо принять все меры для своевременной 
реализации проектов. От этого зависит энергетическая 
безопасность Казахстана.

АЛТЫНШЫ. Автожол инфрақұрылымын дамыту
Біз бір апта бұрын еліміздің көлік-транзит әлеуетін 

дамыту мәселелері туралы арнайы жиын өткіздік. Бүгін 
автожол инфрақұрылымы саласындағы түйткілдерге 
ерекше тоқталғым келеді. Биыл 11 мыңнан астам 
шақырым жолға әртүрлі жөндеу жұмыстары жүргізіледі. 
Бұған 600 миллиард теңгеден астам қаржы бөлінді. 
Жөндеу жұмыстарын созбалаңға салуға болмайды. 
Жобаларды жүзеге асыру барысын қатаң бақылауға алу 
қажет. Жолдың сапасына айрықша назар аудару керек. 
Еліміздің жолдары нашар екені және жол құрылысы 
саласын жемқорлық жайлағаны ешкімге жасырын емес. 
Тіпті, басқа жерді айтпағанның өзінде Ақордаға апаратын 
жолдың өзі жамау-жамау, құрақ көрпеге ұқсайтын болды. 
Жалпы, бұл салада қордаланған мәселе көп. Тендерді 
жыл сайын бірді-екілі компания ғана ұтып алады. Мұндай 
жағдайдың қайталанып келе жатқанына ондаған жыл 
болды. Осының бәрін ретке келтіру үшін шұғыл шаралар 
қабылдау керек. Жарты жыл өтті. Ал, жол жөндеуге 
бөлінген қаражаттың 44 пайызына мемлекеттік сатып алу 
қорытындысы жасалған жоқ (464 млрд. теңгенің 263 млрд. 
теңгесі бойынша мемлекеттік сатып алу қорытындысы 
бар). Бұл жұмыс Павлодар (17%), Маңғыстау (24%) және 
Батыс Қазақстан (27%) облыстарында өте баяу жүруде.

Келесі мәселе. Қазақстанда жол құрылысына қажетті 
материалдың бәрі бар. Бірақ, отандық өндірістің әлеуеті 
толық қолданылмайды. Мұны, тіпті, қолдан жасалған 
тапшылық деуге болады. Мысалы, елімізде битум 
өндіретін үш зауыт бар. Соған қарамастан, 200 мың тонна 
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битум жетіспейді. Құрылыс қарқынды жүрген кезде оның 
бағасы үш есе (яғни, бір тоннасы 90 мыңнан 250 мың 
теңгеге дейін) қымбаттайды. Үкіметке жол құрылысына 
қажетті ресурстарды өндіру және тұтыну барысын мұқият 
саралауды тапсырамын.

Соның негізінде құрылыс материалдарын шығаратын 
жаңа кәсіпорындар ашу қажет. Ал, жұмыс істеп тұрған 
нысандарды жаңғырту керек. 

Тағы бір маңызды мәселе – мемлекеттік сатып алу 
конкурсын өткізу. 2019 жылдан бері автожол саласында 
құны 1,5 триллион теңге болатын мемлекеттік келісім-
шарттар жасалды. Соның 40 пайызын шетелдіктердің 
қатысы бар компаниялар ұтып алған. Біз шетелдік 
серіктестерімізге қолдау көрсетеміз. Олар үшін нарық 
әрдайым ашық болады. Бірақ, отандық компанияларымыз 
белсене қатыспайды. Үкімет жергілікті кәсіпорындар 
үшін бәсекелі орта қалыптастыруы керек. Кейбір ірі 
компаниялардың еңбек және материалдық ресурстары 
жеткіліксіз. Соған қарамастан, олар тендерді ұтып алып, 
жұмысты мердігерге ысыра салады. Осындай ахуал 
жылда қайталанады. Тіпті, жұмыстың 100 пайызы басқа 
мердігерге тапсырылғаны жөнінде мәліметтер бар. 
Мысалы, Қарағанды–Балқаш автожолын (363 шақырым) 
жөндеу жұмыстары 2019 жылдан бері жалғасып келеді. 
Бұл жобаның жалпы құны – 248 миллиард теңге. Бас 
мердігері осы жұмысты басқа компанияға тапсырды. 
Ал, бұл компания барлық жұмысты қосалқы мердігерге 
ысыра салған. Тіпті, 22 пайыз көлеміндегі үстеме ақысын 
да ұстап қалған.

Тағы бір өзекті мәселе – жол бойында заманауи 
қызмет көрсету ісін ретке келтіру. Қазір елімізде осындай 
1600 нысан бар. Оның 68 пайызы ғана ұлттық стандартқа 
сай келеді. Транзит тұрғысынан өте маңызды Түркістан, 
Қарағанды және Маңғыстау облыстарындағы жағдай өте 
нашар. 

С текущего года бизнесу возмещается 10 % от 
стоимости объекта, подъезды к ним строятся за счет 
бюджета. Введено субсидирование затрат на содержание 
санитарных узлов. Для бизнеса созданы все условия, 
теперь акимам на местах необходимо организовать 
качественную работу.

Келесі мәселе – автожол саласына қатысты. Бұл салаға 
түбегейлі реформа жасайтын уақыт жетті. Қазір еліміздегі 
жолдың жай-күйін қадағалап, қызмет көрсететін екі негізгі 
оператор бар. Турасын айтсақ, екеуі де бір жұмысты 
атқарып отыр, жұмысшыларының саны да қажетті 
шамадан артық. Соған қарамастан, азаматтардан келіп 
жатқан орынды арыз-шағымдар азаяр емес, ал жолдың 
сапасы мүлде сын көтермейді. Үкіметке «ҚазАвтоЖол» 
және «Казахавтодорды» біріктіріп, Қазақстанның біртұтас 
автожол компаниясын құруды тапсырамын. Нәтижесінде 
қызметкерлердің саны да қысқаратын болады. Жалпы, 
бұл саланы кешенді түрде қайта жаңғырту керек. FIDIC 
халықаралық қағидаттарын енгізген жөн. Оны жүзден 
астам ел пайдаланып отыр. Бұл жүйе жол саласын тиімді 
басқаруға, бюджет қаражатын ұтымды пайдаланып, 
барлық деңгейдегі жемқорлық қаупін азайтуға мүмкіндік 
бермек. Мұндай жүйеге көбі қарсы болады. Бұл 
жерде министрдің және тиісті вице-премьердің нық 
ұстанымы қажет. Тұтастай алғанда, осы мәселе бойынша 
арнайы комиссия құру керек. Оған Үкімет мүшелерін, 
Президент Әкімшілігі, құқық қорғау органдарының 
өкілдерін, депутаттарды қосқан жөн. Жарты жыл ішінде 
барлық кемшілікті, соның ішінде жемқорлықты және 
олқылықтарды түзетуге бағытталған ұсыныстарды 
әзірлеп, маған баяндау қажет.

Эта комиссия должна тщательно расследовать все 
нарушения, которые были допущены в прошлом, как 
минимум, за 10 лет, в строительстве дорог в нашей 
стране. Всех виновных в плохом качестве дорог следует 
привлечь к ответственности согласно закону.

Жалпы, Үкіметтің жұмысына орташа деген баға 
беруге болады. Үкімет табандылық танытуға тырысуда. 
Бірақ, қазіргі кезеңде босаңсуға болмайды. Жұмыс 
қарқынын барынша күшейту қажет. Жаңа, тың әдіс-
тәсілдерді қолдану керек. Үкімет жедел әрекет ететін 
оперативтік штаб қана емес, нақты реформаларды 
ұсынатын және жүргізетін басты мемлекеттік мекеме 
болуы керек. Экономистер, кәсіпкерлер көп. Шетінен 
білімді, дарынды. Бірақ, олардың нақты ұсыныстары 
аз, тіпті, жоқ деп айтуға болады. Күзге қарай, мүмкін, 
кадрлық шешімдер қабылдау керек болады. Ерекше 
дағдарыс жағдайында бұл өте қажет екені түсінікті.

Ақорда 14 шілде 2022 жыл. 

МЕМЛЕКЕТ БАСШЫСЫ 
ҚАСЫМ-ЖОМАРТ ТОҚАЕВТЫҢ 

ҮКІМЕТТІҢ КЕҢЕЙТІЛГЕН 
ОТЫРЫСЫНДА СӨЙЛЕГЕН СӨЗІ

Басы: 1-3 беттерде

ЖАТ АТАУЛАРДАН АРЫЛУ КЕРЕК 
Жақсыбай САМРАТ, жазушы, журналист.

Халқымыздың мақтанышына айналған ерлердің 
есімдерін ұлықтасақ, ежелгі ерліктің куәсі болған 
жерлер атауын жаңғыртсақ, жас ұрпақ соған қарап 
бой түзейді. Жуырда облыстық ономастикалық 
комиссияның төрағасы, облыс әкімінің орынбасары 
Ғани Сақтағановтың қолдауымен «Қазақ тілі» 
қоғамының төрағасы Жанат Мұхамеджанов 
бастаған топ ономастикалық саясатты 
түсіндірмек болып жолға шықтық. Біздің тобымызда 
Алматыдан арнайы келген «Ұлт тағдыры» қоғамдық 
бірлестігінің жетекшісі, белгілі саясаткер Дос Көшім, 
облыстық мәдениет және тіл басқармасының бөлім 
бастығы Ернияз Сұлтанов және «Қазақ тілі» қоғамы 
төрағасының орынбасары Әнуар Тоқпан болды.

Соңғы тоқтаған ауылымыз Ақжар ауданындағы 
Ленинградское деген ауыл болды. Бұл ауылдың жерін 
қазақтар ежелден «Шатқайың» атапты, ал колхоз 
құрылған жылдары «Жаңажол» атанған. Тағы бір ақсақал 
жердің Ақжар аталғанын айтты. Бұрын аудан орталығы 
болған Ленинград ауылында 43 көше бар екен, соның 
идеологиялық тұрғыдан ескірген 10-ы өзгертілген. 
Бұрынғы Пионер, Юбилейный, Лихачев, Дзержинский, 
Совет, Комсомол, Коммунистік және тағы басқа атаулар 
Ә.Бөкейхан, Жамбыл, Ақан сері,Әлия Молдағұлова, 
Ғ.Мүсірепов, С.Мұқанов, Кенесары атауларын алыпты. 
Осы арада бір келеңсіздік те бар екен. Жергілікті билік 
алдымен халық жиналысының хаттамасын жасап, 
одан ономастикалық комиссияның, мәслихаттардың 
шешімін алып, ең соңынан жаңа атауды Әділет 
министрлігіне тіркетуі керек. Бірақ жалпы республика 
бойынша келетін осынша қағаздарды үш-ақ адам ғана 
саралайды екен. Ал бір айдың ішінде олар үлгермесе 
немесе болмашы қателік тапса құжаттарды кейінге 
қайтарып, қайта жасатудың әуре-сарсаңына салып 
қоятын көрінеді. Осының кесірінен өзгертілген жеті 
көше әлі күнге тіркелмепті. Ал бұрынғы тәртіп бойынша 
қағаздарды Әділет министрлігіне апармай облыстық 
әділет басқармасы тіркей салады екен. «Сол тәртіпті 
қайта енгізсе дұрыс болар еді», деді аудан әкімінің 
орынбасары Б.Жұрынтаев.

Біздің түсіндірме жұмысымыздың барысында 
«Ленинград» атауын өзгертуге қарсы шыққандар да 

болды. Соның ішінде бұрын аупарткомда істеген бір қазақ 
шалы «асықпаңдар, асықпаңдар» деген «ақыл» беріп, 
өзінің жаңбыр жаумай су болып жүретіндігін көрсетті. 
Тағы бір қазақ екіленіп, «Ресей қазақ ауылдарының 
атын өзгертіп жатқан жоқ қой, сендер неге бізге 
өзгерт дейсіңдер» деп өзінің орысшылдығын көрсетті. 
Ресейдегі қазақ ауылдары өзінің тарихи атауында тұр, ол 
жерлер де бұрын қазақтікі болған, ал кеңестік ескірген 
атауларды олар баяғыда өзгертіп тастаған десек те көрші 
елдің сөзін сөйлеп, тіпті өзеуреп кетті. Қазақ тұрғындары 
басым көпшілік болса да әлі күнге «Ленинград» атауынан 
айырылмай отырғандықтың осындай сырлары бар 
екен. Өз қазағымыз қарсы болған соң жергілікті билік те 
қарымды қадамдар жасай алмайтын сияқты. Дегенмен 
қозғалыс болатынына сенімді болып аттандық. Міне, 
елдің теріскейіндегі ономастикалық ахуалдың жай-күйі 
осындай. Халық арасындағы ұсыныстар қатарында 
жергілікті билік тұрғындардан сұрамай ескі кеңестік 
әдетпен жоғарыдан өзгерте салса, ешқандай проблема 
болмас еді дегенді айтты. Ешкіммен талас-тартыс, 
айтыс болып, өзара алагөздік те тумас еді дейді. Бұл 
сөздің жаны бар. Алайда біздегі заң бойынша жергілікті 
тұрғындардың пікірлері ескерілуі керек. Әйтпесе кейбір 
әкімдер бұра тартып, өзінің ата-бабасына, нағашы, қайын 
жұртына көше, ауыл аттарын да беріп жіберуі мүмкін 
ғой.Оңтүстік облыстарда осындай келеңсіздіктерге жол 
берілгені де белгілі. 

Бірақ білетіндердің айтуына қарағанда, біздегі 
ономастикалық заңды да тиімді пайдалана алуға 
болады екен. Өйткені мәселені шешу үшін жергілікті 
референдум жасап, дауысқа салудың қажеті жоқ, 
тек жиналыс хаттамасын толтырып, ономастикалық 
комиссияға өткізу керек. Ал ономастикалық комиссия 
қолдаса, құжаттарды одан әрі жылжытуға болады. Бізде 
негізгі шешім ономастикалық комиссияда көрінеді. 
Осындай әдістерді жасауда әкімдер мен бастамашыл 
топтың икемділігі мен белсенділігі керек. Дегенмен 
заңнамаға «ескі карталардағы атаулардың басымдығы 
болуы керек» деген қосымша енгізілгені дұрыс.    

Ал оларда қазіргі самсаған жат атаулардың бәрі қазақ 
жеріне түскендігі қолмен қойғандай көрсетілген.

«ТОҚТАҢЫЗ! БАСЫП КЕТУ ҚАУПІ БАР!» АКЦИЯСЫ
2022 жылғы 19-21 шілде аралығында 

теміржол көлігі объектілерінде 
адамдардың жарақаттануының алдын алу 
мақсатында Тайынша станциясындағы 
желілік полиция бөлімшесінің қызмет 
көрсету учаскесінде «Тоқтаңыз! Басып 
кету қауіпі бар!» акциясы өткізілді.

Өкінішке орай, біздің елімізде күн сайын 
адамдардың жарақаттануы, олардың 
теміржолдардан өтетін байланыс желісін 
электр тоғымен алуы фактілері орын 
алуда. Темір жол қауіптілігі жоғары объект 
және аймақ болып табылады, осыған 
байланысты көлік объектілерінде болған 
кезде әрқашан қауіпсіздік шараларын 
сақтау, атап айтқанда темір жолдардың 
тек белгіленген орындарда (темір жол 
көпірлері, жаяу жүргіншілер төсемдері) өтуін жүзеге 
асыру қажет. 

Темір жолдарды кесіп өтпес бұрын жүріп келе жатқан 
темір жол көлігінің жоқтығына көз жеткізу қажет.

Естеріңізде болсын!
1. Темір жолдармен жаяу жүріп өтуге болмайды.
2. Жылжымалы құрамның алдында жүріңіз немесе 

жүгіріңіз.
3. Темір жолдар арқылы өту мақсатында 

автотіркегіштер арқылы, вагондар арасынан өтуге 
болмайды.

4. Вагондардың  шатырларында,  басқыштарында,  
алаңдарында, локомотивтерде тұруға болмайды.

5. Вагондардың төбесіне көтерілу, байланыс 
желісіндегі ток 27500 Вт құрайды. Атап айтқанда 
вагон төбесінен байланыс желісіне дейінгі қашықтық, 
сым мен адам арасындағы электр доғасы екі метр 
қашықтықта пайда болады. Әрқашан есіңізде болсын!

6. Пойыз толық тоқтағанға дейін вагондарға 
жақындамаңыз.

7. Пойыз жолының жанында жүріп бара жатқан 

пойызға жақындамаңыз. Пойыз жақындаған кезде 
платформаның шетінен қауіпсіз қашықтыққа (кемінде 2 
метр) қауіпсіздіктің шегінен шығып кету керек!

Ата-аналар балаларымен теміржолда болудың 
қауіптілігі туралы үнемі әңгімелесуі керек. Балаларға 
түсіндіріңіз, пойыздың жолында кенеттен пайда болған 
жаяу жүргіншінің соқтығысуын болдырмау мүмкін 
емес, себебі пойыздың тежеу қашықтығы 1000 метр.
Темір жолдарда тұрып қалуға болатын бағыттамалық  
бұрмалар бар, бағыттамалар тікелей  жүріп келе 
жатқан поездың алдында қозғалады. Құрметті ата-
аналар, балаларды теміржолға жақын жерде жалғыз 
қалдырмаңыз, бұл олардың өміріне қауіпті, күнделікті 
өмір салтын ұстанған кезде де олардың әр қадамын 
бақылаңыз. Есіңізде болсын, қауіпсіздік ережелерін 
сақтай отырып, сіз өзіңіздің және жақындарыңыздың 
өмірін сақтап қаласыз, өйткені үлкендердің өздері де 
темір жолда өмірмен үйлеспейтін жарақат алады. 

Д.К.АМИРЖАНОВ, 
Тайынша станциясындағы ЖПб бастығы, 

полиция капитаны.
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522 шілде, 2022 жыл

ЖЕРЛЕСІМІЗ - БІЗДІҢ МАҚТАНЫШЫМЫЗ!
Медицина қызметкерлері күні 

қарсаңында 1998 жылдан осы салада 
еңбек жолын хирург мамандығымен 
бастап, еселі еңбек етіп келе жатқан, 
Көкшетау қалалық мәслихатының 
депутаты, Ақмола облыстық 
көпбейінді ауруханасының бас дәрігері 
Нұрлан Қайырұлы Жаровты әңгімеге 
тарттық. Төменде адам жанының 
жанашырлары болған ақ халатты 
абзал жандар туралы сұхбатты 
оқырмандар назарына ұсынамыз.

– Нұрлан Қайырұлы, сіз басқарып 
отырған көпбейінді облыстық 
ауруханасы өңіріміздегі медицина 
саласындағы ең үлкен ұжым. Осы 
ұжымның бүгінгі тыныс-тіршілігіне 
тоқталсаңыз 

– Дұрыс айтасыз. Біздің ұжым өте 
үлкен. Бізде 1500-дей қызметкерлер 
жұмыс істейді. Оның ішінде 240 
дәрігер болса, 650 орта және кіші 
медицина қызметкерлері мен қосымша 
қызметкерлер бар. 28 клиникалық 
мамандандырылған бөлімшелеріміз 
бар. Олар, хирургия, травматология, 
ортопедия, тағы басқалары. Оған қоса, 20-
дан астам пара клиникалық бөлімшелер, 
яғни, физиотерапия, эндоскопия, 
зертханалық бөлімдер болып кете 
береді. 2018 жылы біздің ұжымға қайта 
құрылу жұмыстары жүргізіліп, үлкен көпбейінді облыстық 
аурухана болып ұйымдастырылдық. Ақмола облыстық 
аурухана, онкологиялық диспансер, перинаталдық орталық 
және тері венералогиялық диспансер қосылып, үлкен бір 
ұжымға айналдық. Міне, оған да төрт жыл өтті. Осы аралықта 
көптеген өзгерістер болды, әлемді жайлаған қиын кезең 
коронавирус пандемиясын артқа тастап Қазақстан Президенті 
айтқан Жаңа Қазақстанға бет бұрып келеміз. Жалпы, КОВИД 
кезінде біздің ұжымымыз ең алдыңғы шепте болды. Алғаш 
2020 жылы 5 наурызда басталған қауіпті індетпен алдыңғы 
қатарда тері венерологиялық диспансерінде провизорлық, 
инфекциялық госпиталь қалыптасты.Оған қоса, өз күшімізбен 
біздегі жоғары медициналық колледжінің жатақханасында 
провизорлық госпиталь ұйымдастырдық. Бұл ғимараттар 
бұрын-соңды мұндай жағдайға бейімделмеген болатын. 
Соны орталықтандырылған оттегі жүйесімен, аппараттармен, 
жалпы бүкіл құрал-жабдықтармен қамтамасыз еттік. Сол 
жерде барлық коронавирусқа шалдыққан науқастар емделді. 
2020-2021 жылдары екі жарым мыңнан астам науқас 
емделіп шықты. Бұл туберкулез диспансерін қоспағанда, өз 
ұжымымыз тұрғысында айтып отырмын.Біздің ұжымның 
бір ерекшелігі барлық медициналық ұжымдар қауіпті 
індетке көшсе, біз басқа ілеспе аурулары бар травматология, 
онкология, жүрек аурулары, тағы басқа науқастарға көмек 
көрсеттік. Барлық медициналық мекемелер КОВИД режиміне 
көшкенде біз ғана өз жұмысымызды бірге жалғастыра бердік. 
Ұжым бұл тұрғыда өзін өте жақсы қырынан таныта білді. 
2000-дай медицина қызметкерлері осы пандемияға кезінде 
жанқиярлықпен еңбек етті деп айта аламын.

– Енді осы ұжымның материалдық техникалық жағдайын 
мәлім етсеңіз?                                                          

– Қазіргі уақытта эпидемиологиялық жағдай тұрақтанды. 
Енді бұрынғы жұмысымызға көшіп, біртіндеп, қалыпты 
жағдайға түсіп келеміз. Материалдық-техникалық 
базамыз едәуір нығайды. 2020 жылы жаңа МРТ алдық. 
2021 жылы жаңа онкологиялық поликлиника барлық 
құрал-жабдықтарымен іске қосылды. Ашылуында Ел 
Президенті өзі қатысты. 2021 жылы жергілікті әкімшіліктің 
қолдауымен үлкен ангиограф құрылғысын алып, рентген-
эндовоскулярлық хирургия бөлімшесіне орнаттық. 
Үкіметтің, жергілікті әкімшіліктің қолдауымен одан да басқа 
көптеген құрал-жабдықтарға қолжеткіздік. Нақтырақ айтар 
болсам, өткен жылы біздің ауруханамызға 1 миллиард 
теңге шамасындағы медициналық құрал-жабдықтар 
алынды. Мұның бәрі диагностикамен емдеудің сапасын 
арттырады. Нәтижесінде біздің науқастардың емдеу сапасын 
жоғарылатады. Міне, осының нәтижесінде қазіргі уақытта 
науқастарға жоғары технологиялық медициналық, яғни, 
жоғары мамандандырылған медициналық көмек көрсетіп 
жатырмыз.

– Ауруханада күрделі оталардың жасалып жатқанынан 
да хабардармыз. Заманауи, озық технологияны енгізу 
тұрғысында не айтасыз?

– Орынды сұрақ. Кардиохирургияда күрделі оталар, 
нейрохирургияда, травматология-ортопедия, онкологияда, 
акушерство-гинекологияда бұрын-соңды біздің 
облысымызда, біздің ауруханада жасалмаған оталар жасалып 
жатыр. Осы бағытта жыл сайын шеберлік сыныптарын 
өткіземіз.Озық технологияны енгізу тұрғысында шеберлік 
сыныбына өзімізге шетелден мамандарды шақырып, 
тәжірибе алмасудамыз.Сондай-ақ, жергілікті орталықтардан 
алдыңғы қатарда жүрген мамандарды шақырып, солардың 
технологияларын осында енгіземіз. Өзіміз де тәжірибе 
алмасу арқылы үйренгенімізді тәжірибеде сәтті қолдануға 
жұмыстанамыз. Мысалы, мына кардиохирургияда өткен 
жылы литвалық кардиохирург, профессор Алгимантис 
Будрикис келіп, оншақты күрделі оталар жасап кетті. Оның 
ішінде жүректің ақауына арналған оталар, қолқаға (аорта) 
арналған оталар, клапан аппараттарына реконструктивті 
оталар және ортопедияда буын алмастыру оталары, жамбас-
сүйек буындарын протездеу, нейрохирургияда оталар 
жасалды. Жоғарыда аталған жаңадан алынған ангиограф 
біздің емдеу деңгейіміздің сапасын жоғарылатады. Бұрыннан 
біздің жергілікті тұрғындар мысалы, медициналық көмек 
алу үшін Нұр-Сұлтанға немесе басқа орталықтарға баратын. 
Қазір ем іздеп басқа жерге бармайтындай мүмкіншілікке 
қолжеткіздік. Енді алысқа бармай-ақ, өзіміздің қолымыздан 
келетін мүмкіншіліктерді пайдаланатын боламыз. Жалпы, осы 
тұрғыда жемісті еңбек етіп жүрген бірқатар қызметкерлерімізді 
мақтанышпен атасақ та болады.Кардиохирургияда Нұрлан 
Мінайдаров, ортопедияда Владимир Цой, неорохирургияда 
Талғат Бекенов, кардиологияда Райхан Әбжанова, 
неврологияда Макшарип Мартазанов, осындай абыройлы 
қызмет істеп жатқан өз саласының көптеген майталмандарын 
мақтанышпен атауға болады. Терапияда Раушан Досанова, 

пульмонолог Наталья Солонина, перинаталдық орталықта 
акушер-гинеколог Айымгүл Маханова, Людмила Врублевская, 
Алмагүл Құрмашева, тағы басқалары. Онкологияда да білікті 
мамандар өте көп, мысалы, Мәрлен Атамбаев, Қали Доскей, 
зертханашы Ләззат Нығанова және басқаларын мақтанышпен 
атауға болады. Өйткені, біздің білікті мамандарымыз 
мұнымен тоқтамайды.Бізде үздік медицина қызметкерлері 
бар.Республикалық байқауларға қатысып, «Ең үздік дәрігер», 
«Ең үздік медбике» аталымын алғандар да жеткілікті. Жуырда 
ғана медицина ұжымдары арасында өткен, 21 команданың 
ішінде облыстық спартакиададан жүлделі 1-орынды жеңіп 
алдық.

– Халыққа тегін медициналық көмек көрсету тұрғысында 
не айтар едіңіз?

– Жалпы, қазір бізде медицинаның дамуында көп нәрселер 
жаңа технологиямен байланысты. Біздің басты мақсатымыз 

– медициналық көмектің қолжетімділігін және оның 
сапасын арттыру. Қолжетімділік дегенде біздің жергілікті 
тұрғындарға шығын шығарып, алыс қалаларға бармай, осы 
біздегі қолжетімділікті пайдалана білуі. Алыс аудандардан 
келген науқастар бар соларға тегін медициналық көмек 
көрсету. Мемлекеттік сақтандыру қоры жұмыс істейді. 
Бірақ, оған көптеген сұрақтар бар.Науқастар медицинаға 
жүгінген сәтте, оларды ақылы қызмет көрсету орындарына 
жібереді. Біздің жергілікті және ауыл, аудан тұрғындарына 
тегін емделу үшін оның өз тәртібі бар. Олар медициналық 
мекемеде тіркеуде тұрып, жолдама алуы керек, порталға 
тұруы керек. Оған қоса, сақтандырылып, төлемдерін төлеуі 
тиіс. Сонда ғана олар тегін қолжетімді медициналық көмек 
ала алады. Егер тіркеуде болмай, сақтандыру төлемдері 
төленбесе, жолдамасы болмаса, ондай жағдайда оларға тегін 
медициналық көмек көрсету өте қиынға соғады. Бірақ, соған 
қарамастан көмек көрсетуге тырысамыз. Тағы бір айтарым, 
Назарбаев даңғылындағы төрт қабатты ғимаратқа жергілікті 
бюджет тарапынан күрделі жөндеу жұмыстарын жүргіздік. 250 
келушіге арналған жаңа онкологиялық емхана ашылды. Онда 
жаңа МРТ, КТ-сы бар. Барлық УЗИ, эндоскопия, зертханалық 
бөлімі жұмыс істейді.Мұның бәрі республикалық бюджеттен 
бөлінген қаражатпен жүзеге асырылуда.Негізі онкология 
мәселесі өте күрделі. Қазіргі таңда онкологияға шалдыққан 
науқастар саны көбейіп отыр. Жалпы, біз осы онкологиялық 
аурулар бойынша респубикалық деңгейде Ақмола облысы 
бесінші орында.

– Кадр мәселесіндегі өзектіліктер және қызметкерлердің 
тұрғын үй мәселесі қалай шешілуде? Болашаққа деген 
жоспарларыңызбен де қысқаша бөліссеңіз?

– Әлбетте, жоспарларымыз көп. Ең алдымен, медицина 
базасын әлі де нығайтуымыз керек. Туындап жатқан мәселелер 
де жоқ емес. Кадр мәселесінде өзектілік бар.Мәселен, 
анестезиолог-реанимотологтар,акушер-гинекологтар тапшы. 
Осы тұрғыда жұмыстанып жатырмыз. Өткен жылы жергілікті 
әкімшіліктің қолдауымен біраз қызметкерлерімізге төрт 
40 пәтерлі тұрғын үй бөлінді. Бұл барлығын қамтымаса да, 
қозғалыс бар. Сосын оқу бітіріп келген жас мамандарға 
берілетін көтерме ақылар көбейіп жатыр. Өзіміз де қосымша 
қаражат бөлеміз. Айтар болсақ, жас мамандарға 1 миллион 
500 мың теңге әкімшілік тарапынан, 1 миллион теңге өзіміздің 
мекемеден беріледі.

Сондай-ақ, егер пәтер болмаған жағдайда жатақханадан 
орын беруге тырысамыз. Егер отбасылы болса, онда пәтерді 
қарастырамыз. Енді қазір сондай бір қиын жағдайда қалған 
медицина қызметкерлері жоқ деп айтуға болады. Жыл 
сайын 5-7 жас маман келеді. Міне, биыл да күтіп отырмыз. 
Әрине, олармен көбірек жұмыс істеуге тура келеді. Өйткені, 
бізде акушер-гинеколог, анестезиолог-реаниматолог, 
патологоанатомдар жетіспеушілігі бар. Бұл біздің деңгейде 
ғана. Ал, аудандарды алсақ, кадр тапшылығы тіпті, басым.
Енді, мұндай мәселені де айтпасқа болмайды. Жалпы, 
ұжым қызметкерлері өте ұйымшыл, іскер, тәжірибелі, 
білікті мамандарымыз көп деп айтуға толық негіз бар. 
Ұзақ жыл осы салада еңбек еткен мамандарымыз жас 
мамандарға өз тәжірибелерімен бөлісіп отырады. Ол үшін 
арнайы үлкен конференциялар өткіземіз. Онда шеберлік 
сыныптары ұйымдастырылады. Мамандарды жоспарға 
сай, Нұр-Сұлтан қаласына, тағы басқа қалаларға білімдерін 
жетілдіру курстарына жіберіп отырамыз. Жуырда бір 
онколог маманымыз Мәскеуге білімін жетілдіру курсына 
барып келді. Ташкентке болсын, басқа да шет елдердің 
конференцияларына шақыртулар алып, білімдерін жетілдіруге 
біздің мамандарымыз белсене қатысады.Сонымен қатар, 
Алматыдағы С.Ж.Асфендияров университетімен, Астана 
және Қарағанды медицина университеттерімен келісім-
шарт бар. Өйткені, біздің базамыздағы интернатура, 
резидентура оларға сәйкес келеді. Сондықтан, олардың 
білім алушылары бізде өндірістік практикадан өтеді.Тағы бір 

айтарым, пандемия кезінде ашылған 200 
төсек-орындық модульдық бөлімшелерде 
біздің қызметкерлеріміз де қауіп-қатерге 
қарамастан еңбек етті. Бұл енді еліміз 
бойынша жүйелі түрде атқарылған ірі 
жұмыстардың бірі. Сол кезде де адам 
жанының арашашысы болудың оңай емес 
екендігі тағы бір анық байқалды.Бүгінгі 
таңда Сарыарқа ауданында салынатын 630 
төсек-орындық жаңа аурухана жобасының 
жүзеге асырылуынан үлкен үміт күтеміз. 
Бұл болашаққа, аса үлкен перспективамен 
жұмыс істеуге арналған жоба. Яғни, 
заманауи, керемет, аурухана болатыны 
сөзсіз. Бұл жоба үкіметте қарастырылуда, 
сараптамалар да өткізіліп жатыр. Қазіргі 
таңда бұл жоба айқын көрініс таба бастады, 
деп 100 пайыз айтуға болатын шығар. Мынау 
ескі ғимараттардың орнына жаңа заманауи 
аурухана салса, онда біздің ұжымға да, 
ақмолалық тұрғындар үшін де тиімді.

– Биылғы жыл Ел Президентінің 
бастамасымен «Балалар жылы» болып 
жарияланды. Осыған орай ана мен бала 
мәселесіне де тоқталсаңыз.

– Әрине. Орынды сұрақ. Биылғы «Балалар 
жылына» үкіметтен үлкен назар аударылып 
жатыр. Қазіргі таңда ана мен бала мәселесі 
өте өзекті мәселенің біріне айналуда. 
Неонаталды орталық, яғни, акушер-
гинекология ауруханасында кіп-кішкентай 

500 грамдық сәбилер жатыр. Оларды қашан өздеріне тиісті 
салмақтарына жеткенше біздің қызметкерлеріміз күтеді. 
Содан өсіп, адам болады.Перинаталдық орталықта тәжірибелі 
ұжым жұмыс істеп жатыр. Балалар жылына орай үкіметтен 
де, жергілікті әкімшіліктен де көп көңіл бөлінуде. Облыстық 
ана мен бала жөніндегі орталықтағы орынбасарымыз Алма 
Құрмашева. Онда акушер-гинекологтар, неонатологтар, 
анестезиолог реаниматолог қызмет етеді. Бізде бір жылда 
ғана 4500 жүкті әйелдер дүниеге сәби әкелді. Жалпы, 
барлық аудандардан жүктілігі қауіпті әйелдер осы біздің 
перинаталдық орталыққа жолданады. Оның ішінде көп бала 
туған, басқа да ілеспе аурулары бар, бірнеше рет кесір тілігі 
жасалған әйелдер «қауіпті топ» ретінде тіркеледі. Біз негізінен 
облыс бойынша үшінші жоғары деңгейде болып саналамыз. 
Сондықтан, жүкті әйелдер қауіпті кезеңде болса, бізге келіп 
жеңілденеді. Ал, төртінші деңгейі Нұр-Сұлтан қаласында. Егер 
біздің шамамыз келмесе, онда астанадағы «Ана мен бала» 
орталығына жолдаймыз. Бұл, яғни, жүкті әйелдердің өздерінің 
қосалқы аурулары бар деген сөз.Мысалы, қыз балалардың 
он, он екі жасынан қосалқы аурулары пайда болады. 
Мұның бәрі ата-ананың бала денсаулығына дер кезінде мән 
бермегенінен болып жатады. Содан келіп, жүктілік кезінде қан 
аздық, инфекциялық сияқты асқынуларға әкеліп соқтырады. 
Осыдан кейін өте төмен салмақтағы сәбилер туылады. Ал, 
қалыпты салмақ 3,600 болуы тиіс. Сондықтан, 1,5 келіден 
төмен болғанда, ол өте төмен салмақтағы сәбилер болып 
саналады да, қашан толық салмағына жеткенше кувиезде 
емделіп жатады. Олар біздің дәрігерлердің жіті бақылауында 
болады.Біздің ауруханалар әр жерде орналасқан. Жалпы, 
10-нан астам ғимарат бар. Мынау қазіргі аурухана 
орналасқан жер 500 мың шаршы метр алаңды алып жатыр. 
Бұл сонау 1960 жылдары салынған. Осылай қалыптасып 
кете берген. Кейбір ауруханаларымыз үш шақырым жерде 
орналасқан. Соның бәрін бір тәртіпсіздіктер болмасын деп 
осылай заманауи технологиямен бақылауда ұстаймыз. Бұл 
қызметкерлердің жұмыстарына сенімсіздіктен емес, кейде 
науқастардың сұрақтары туындап жатады, яғни, медицина 
қызметкерлеріне дауыс көтеріп, шағымдарын айтып жатады. 
Кейбір адамдар шектен тыс агрессивті болады. Сондай сәтте 
оқиғаның қалай болғанын осы бейнебақылау арқылы айқын 
анықтап көруге болады. Жалпы, бізде медицина сапасын 
бақылайтын бөлім бар. Сондықтан, мекемеге антитеррор 
бойынша да және медицинаның сапасын бақылау бойынша 
да бейнебақылау орнатып, оны қолдануға тиіспіз. Міне, 
осы бағытта жұмыстанып жатырмыз. Бейнебақылаудың 
тиімді тұстары аз емес. Мәселен, біріншіден медицина 
қызметкерлерінің құқығын қорғау. Қазір заманауи тұрғыда 
әр жерлерде бейнебақылаулар орналасқаны үйреншікті 
жағдайға айналған.

– Медицина қызметкерлерінің еңбекақы алу тәртібі 
қалай жүргізіледі?           

Жас мамандарға қандай қолдаулар көрсетіледі?
– Жалпы, еңбекақы уақытында жіберіліп тұрады. Мәселен, 

өткен жылы медицина қызметкерлері күніне, Тәуелсіздік 
күніне және жаңа жылға үш қосымша сыйақы берілді. 
Биылғы жылы да дәл сондай медицина қызметкерлері күніне 
бір айлық еңбекақы көлемінде сыйақы берілетін болады. 
Жалпы, биылғы қаңтар айынан Қазақстан Президентінің 
тапсырмасымен дәрігерлер жалақысы 30 пайызға, орта 
медициналық қызметкерлердің еңбекақысы 20 пайызға 
көбейді. Жалпы, бұл жыл сайын қосылып отырады десек 
болады.Сөзімді қорыта келе айтарым, жалпы, Қазақстан 
Президентінің Жаңа Қазақстанды дамыту стратегиясын ұжым 
түгел қолдайтынын жеткізгім келеді. Ұжым қызметкерлері 
референдумға қатысуда да үлкен белсенділік танытты. Жаңа 
бастамаларға да жақсы көзқараспен қарап, болашақтан 
үлкен үміт күтеміз деген сенімдемін. Негізінен біздің ұжым 
қызметкерлерінің еңбекке деген ынтасы басым.Бастысы – 
қызметте тұрақтылық бар. Әрине, қай жерде де кемшіліксіз 
болмайды. Әсіресе, науқастар тарапынан өтініштер болып 
жатады. Бірақ, ондай қиыншылықтарды ұжым болып, 
бірігіп шешеміз деген ойдамын. Президентіміздің «Халық 
үніне құлақ асатын мемлекет» концепциясын жүзеге асыру 
аясында медицинаға жүгінген сырқаттанушыларымыздың 
үніне құлақ асып, сенімдерінен шығуға бар күшімізді саламыз. 
Осы мүмкіндікті пайдалана отырып, медицина мамандары 
науқастарға жанашыр бола жүріп, өз денсаулықтарына мән 
бермей қалып жататыны да жасырын емес. Сондықтан, оларға 
алдыңғы шептегі батырларымыз ретінде мықты денсаулық, 
емделушілерінің ризашылықтарына бөлене берсін демекпін.

Сұхбат жүргізген: Асылай ҚАДЫРҚЫЗЫ, журналист. 
Суретті түсірген: Берік ЕСКЕНОВ.

Нұрлан Жаров, Ақмола облыстық көпбейінді ауруханасының бас дәрігері.
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ӨР ҰЛЫСТЫҢ ҰЛЫ РУХЫ КҮЙРЕМЕЙДІ
* Ерлік ешқашан ескірмейді!

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев 
Екінші дүниежүзілік соғыста ерліктері елеусіз 
қалған батырлар Төлеуғали Әбдібековке, 
Ыбырайым Сүлейменовке, Александр Несмияновқа 
«Халық қаҺарманы» атағын беріп, туыстарына 
Халық қаһарманының ерекшелік белгісі «Алтын 
жұлдыз» бен «Отан» орденін табыс етті. 
Президент айтқандай, шын мәнінде тарихи 
әділдік салтанат құрды. Ұлы Жеңістің 77 
жылдығы қарсаңында Төлеуғали Әбдібековтің 
кіндік қаны тамған Шығыс Қазақстан облысы, 
Жарма ауданының Қызыл Жұлдыз ауылына батыр 
есімі берілді. Алматы-Өскемен тас жолында 
жуырда бой көтеретін ескерткішінің іргетасы да 
қаланды.

Төлеуғали Әбдібеков 1916 жылы Семей облысының 
Жарма ауданында Әбдібек Насырханның әулетінде 
дүниеге келген. Ол 1942 жылы Панфилов атындағы 
дивизияның 1077-ші полкінің Калинин майданындағы 
қысқы шабуылдары басталғанда ең маңызды алғы 
шепте болды. Әсіресе нысананы дәл тигізіп атуы 
фашистердің зәресін алды. Ең таңдаулы деген неміс 
мергендері оның соңына түсті. Бірақ Төлеуғали оларды 
бір-бірлеп құртты. Кеңес Армиясының мерекесі 
қарсаңында жаудың асқан шебер мергенімен 
жекпе-жек болды. Бұл уақытта Төлеуғали суық тиіп, 
сырқаттанып жүрген. Оңтайлы сәтті пайдаланып 
неміс жауынгері бірінші болып Әбдібековке оқ 
атты. Аға сержант ауыр жараланғанына қарамастан, 
фашистен кегін алып үлгерді. Бұл мерген қазақтың 
соңғы оғынан сеспей қатқан 395 дұшпан болатын. 
Төлеуғали Әбдібековтің өмірі 1944 жылы 23 ақпанда, 
26 жасында қыршынынан қиылды. Сүйегі Калинин 
облысындағы Насва стансасының түбінде жерленген. 
Тек №2916 нөмірлі снайпер винтовкасы Қазақстан 
Республикасының мемлекеттік мұражайында 
сақтаулы тұр. Ресей Федерациясының Подольск 
әскери мұрағатының архивтік анықтамаларына 
сәйкес, гвардия аға сержанты, снайпер Төлеуғали 
Әбдібековтің даңқты және теңдесі жоқ снайпер. 
Ол 397 гитлершілді жойып, 32 мергенді тәрбиелеп 
шығарды. Жауынгерлік ерліктері үшін Қызыл Жұлдыз, 
Қызыл Ту ордендерімен, Отан соғысының I дәрежелі 
орденімен, Ленин орденімен марапатталды.

КЕҢЕС ОДАҒЫНЫҢ БАТЫРЫ АТАҒЫ НЕГЕ 
БЕРІЛМЕДІ?

Немере ағасы Кемелбай Насырхановтың саяси 
қуғын-сүргінге түскенін жасырмай жазғаны үшін 
Төлеуғали Әбдібеков Кеңес Одағының Батыры атағын 
ала алмады.

Жазушы, әдебиеттанушы, мемлекеттік «Дарын» 
сыйлығының иегері Айгүл Кемелбаева мынадай 
мәліметті алға тартты: «Ұлы Отан соғысында ерен 
ерлігімен аты шыққан бұл адамның туысымыз екенін 
бұрыннан білетінмін. Бірақ, ет жақын туыс екенін 
«Страна и мир» газетінде (№7. 18.02.2005) орыс 
тілінде жарық көрген «Снайпер Тулеугали» атты 
деректі мақаладан өз ата-бабамның нақты есімдерін 
оқып білгенде қайран қалғаным рас. Авторы – 
тарих ғылымдарының докторы Тілеу Көлбаев: «О 
Тулеугали Абдыбекове на всех фронтах ходили 
легенды, фашисты боялись его и называли «черной 
смертью». За свои ратные подвиги он должен был 
стать трижды Героем Советского Союза» деп жазады. 
«Командование оны Кеңестер Одағының Батыры 
атағына ұсынған өмірбаяндық анкетада Төлеуғали 
өзінің немере ағасы Кемелбай репрессияға айдалып 
кеткенін жасырмай жазғаны үшін ғана ұсынбаған» 
деген жолдардың ашық мәлімдеуге ұласқаны маған 
алыс Галактикадағы жаңа бір жұлдыздың жарығы 
тәрізді әсер етті. Сталиндік саясаттың қылышынан 
қан тамған кезеңі, халық жауының інісі саналған соң 
оны көпе-көрнеу бағалағысы келмеген. Снайпер жас 
қыздарға он шақты дұшпанның көзін құртқаны үшін 
батыр атағын берген. Жаладан итжеккенге ұсталып 
кетіп, Магаданның су түрмесінде сүйегі қалған 
менің атам Кемелбай өзі үшін немере інісі күйетінін 
әсте білген жоқ. Саяси мүдделердің құрбаны, туған 
елі мен жерін фашистік басқыншылардан азат ету 
жолында ғұмырын қиған қыршын батырдың соңында 
жоқтайтын ұрпағы да қалмады. Сол себептен тарихи 
деректерді табуды, жинастыру мен жариялауды өзіме 
парыз санадым. Қазақстандағы саяси қуғын-сүргінге 
ұшырағандар қауымдастығының төрағасы Жұмабек 

Ашуұлы РФ Қорғаныс министрлігінің Орталық әскери 
мұрағатына 2007 жылы қазан айында сұрау салған. 
2008 жылдың 18 наурызында жеткен Подольск 
әскери мұрағатының анықтамасында гвардия аға 
сержанты, снайпер Т.Әбдібековтің соғыс деректері 
мен ерен ерліктері расталған. Онда: «Прославленный 
и непревзойденный снайпер. Хитрый, осторожный, 
выдержанный, хорошо знающий повадки врага 
довел свой снайперский счет до 395 уничтоженных 
гитлеровцев. Подготовил 32 снайпера... Умер от ран в 
медсанбате 23.2.44.» деп жазылған. Жалпы алғанда, 
Кеңестер Одағының Батыры И.Панфилов атындағы 
атқыштар дивизиясының 34 жауынгері Кеңестер 
Одағының Батыры атанды».
ЕҢ МЫҚТЫ МЕРГЕНДЕРДІҢ ТІЗІМІНДЕ 14-ШІ БОЛДЫ

Алматыдағы атқыштар клубынан өзара таныс 
Төлеуғали Әбдібеков пен Әбіл Нүсіпбаев соғыста да 
жұп жазбас дос болды. Екеуі де сұңғақ бойлы, аққұба 
өңді, бір-біріне ұқсас еді. Төлеуғали Әбдібековтің 
айрықша ерлігінде Әбілдің де үлесі болды. Өйткені 
олар өздері жасаған құпия атыс ұяларында көбіне 
бірге жүрді. Неміс мергендерінің жасырынып жатқан 
жерін білу үшін бірі ағаш қуыршаққа каска кигізіп, әрі-
бері қозғалтатын, екіншісі винтовканың оптикалық 
приборымен қас қақпай аңдып жататын. Мұндай 
айладан жаудың құтылуы қиын еді. «Социалистік 
Қазақстан» газетінің 1943 жылғы 6 шілдедегі санында 
«Ел сенімін ерлікпен ақтаймыз» деген тақырыппен 
арнаулы бет берілген. Беттің кіріспесінде майданнан 
келген панфиловшылар делегациясы мүшелерінің 
дивизияның ерлік істері жайлы сөздері жарияланып 
отырғаны айтылады. Осы бетте Әбіл Нүсіпбаевтың 
суретімен қоса «Тәсіл-айла – тапқырлық» атты 
мақаласы беріліпті. Онда былай делінген: «Мерген 
болу оңай емес, ең ақырғысы, аң аулауға да 
шеберлік, тәсіл-айла керек. Айлаңды асырып, 
тәсіліңді өткізіп, тапқырлық жасамасаң, қоянды 
да қолға түсіре алмайсың. Мерген аталарымыз 
жалғыз қурайды жамылып, бір бұтаның тасасын 
таудай қалқан қылып атады екен. Оның үстіне 
атуды білу, жатуды, көлбеуді, көсілуді білуде де 
көп мән бар. Бір күні Төлеуғали Әбдібеков екеуіміз 
тосқауылға шықтық. Жатқан жерімізді жан біліп 
болар емес. Шөппен шөп болып алғанбыз. Немістер 
де қарап жатқан жоқ, олар да бізді аңдуда. Қалт 
етсең болды, мүлт жібермейді. Сондықтан да 
оларды алдап түсіру арзан айлаға түспейді. Олар 
да білінбеуге тырысып, жапырақты жамылып 
жатып алды. Бөренеден кесіп жасаған «адамды» 
отырғыздық. Басына каска, үстіне шинель кигіздік 
те, екі жағына екі ұзын телефон желісін байлап, 
екеуіміз кезек-кезек тартып отырмыз. Бірде маған 
қарай, бірде Әбдібековке қарай ырғатылып жүріп 
тұрған «адамды» неміс мергендері төпеп атып 
жатыр. Бірақ ақымақтар «ағаш адамды» құлата 
алмады. Оқ болса сартылдап өтіп жатыр. Міне, 
біз осы әдіспен олардың қайдан атып жатқанын 
сезіп алдық та, қарсы шабуылға көштік. Осы жолы 
айлалы екі неміс мергенін қалпақтай ұшырдық».

«Екпінді» газетінде 1943 жылы 9 май күні 
жарияланған Павел Кузнецовтың («Правда» 
ның әскери тілшісінен) «Қанға сіңген достық» 
мақаласынан үзінді:

Ұрыс қызып ең жоғарғы шекке жетті. Бұл кезде 
бес ер (қазақ Әбіл Нүсіпбаев, қазақ Төлеуғали 
Әбдібеков, қырғыз Тоқтоғұл Шәбеков, өзбек 
Мамадали Мадаминов, орыс Валентин Худяков) 
ұрыс жүргізіп жатқан жерде немістерге қарсы 
гвардеец – атқыштар да ұрысқа араласқан еді. 
Командир Догадаевтың автомат оғына ұшқанын 
Төлеуғали Әбдібеков көріп қалды. Оның қасында 
пулеметі төңкеріліп жатты. Неміс мергендері өліп 
жатқан командирге ұмтылып, совет офицерінің 
полевая сумкасын қолдарына түсірмек болды.

– Болмас, арам ойың! – деді кек кернеген совет 
мергені жауға ажал оғын жаудырып.

Бұл айқаста Төлеуғали тоғыз немісті жайратып 
түлкідей жалтарып барып командирдің сумкасын 
алуға ұмтылды.

– Досыңа ажал төнсе, назарын өзіңе аударып ал! 
– дейді мергендер салтында.

Төрт досы сумкаға бара жатқан Әбдібековты 
винтовкаларынан жауға оқ жаудырып қорғап 
тұрды. Сумканы докуметтерімен және жеті 

винтовка, екі пулеметті ұрыс даласынан Төлеуғали 
алып шықты. Енді ол өлген командирдің сүйегін 
алып шығуға еңбектей жөнелді.

– Батырдың денесін қорқаудың қолында қалдыру 
– ер жігітке өліммен тең.

Бірақ, орта жолға жеткенде жаудың оғы 
мергеннің кеудесіне тап болды. Қан дірдектеп, 
мергеннің ыстық жүрегі соғуын күшейтті. Төлеуғали 
дүниедегі ең қымбатты өмірінің сенім документі, 
майданда алған қалтасындағы партия билетін 
қолымен қармалады. Қалтасында одан басқа көк 
конверт, конверт ішінде сүйікті жары Нүсіпкүлден, 
күн сәулетті Қазақстаннан келген хат бар еді.

Жаралы Төлеуғалиды ұрыс даласынан жолдастары 
алып шықты. Асқан шеберлікпен жасалған операция 
даңқты мергеннің өмірін сақтады, енді бірнеше 
сағат өткен соң дала госпиталінде командир 
оған үкметтің жоғарғы наградын, Қызыл Жұлдыз 
орденін тапсырды.

Жауынгерлік тапсырманы асқан ерлікпен 
ойдағыдай орындап, Әбдібековтың төрт досы да 
қысқа мерзімді демалысқа шықты.

«Майдандағы Армия» («Правда», 29 апрель) деп 
аяқталған мақалада бір-біріне қорғаныста тіреніш, 
шабуылда сүйеніш болған қазақтың қос мергенінің 
ерлігі жоғары бағаланып, қан төгіс ұрыстардың 
айлары ішінде Төлеуғали Әбдібековтың 259, Әбіл 
Нүсіпбаевтың 105 неміс мергенін қырғаны айтылады.

ОНЫ ФАШИСТ БАСҚЫНШЫЛАРЫ «ҚАРА АЖАЛ» 
ДЕП АТАДЫ

Ұлы Отан соғысының ардагері, панфиловшы 
Владимир Литваков өз естелігінде былай деп жазады: 
«У нас в полку был один знатный воин из Казахстана. 
Это снайпер Толеугали Абдибеков. В нашем полку 
все уважали его за его заслуги. В битве под Москвой 
отличились многие казахстанцы. В их числе снайпер 
Толеугали Абдибеков. Сведений об этом солдате из 
Казахстана совсем мало. Документы собирают по 
крупицам. Отважный стрелок, в первом же бою 
уничтожил 48 фашистов. Но его боевые заслуги 
не были оценены по достоинству. Да и самому 
Бауржану Момышулы звание Героя присвоено 
посмертно, толко через 45 лет после войны».

– Тарихи әділдікті қалпына келтіруге алдымен 
өзіміз мүдделілік танытып, түрткі салуға тиіспіз. 
Мысалы, снайперлерден В.Зайцев, Н.Ковшова, 
М.Поливанова, Л.Павличенко және басқалары Кеңес 
Одағы Батыры атағын өлгеннен соң алған. Солардың 
ішінде Ф.Смолачков – 125, В.Зайцев 255 жауды жойған. 
Төлеуғали Әбдібеков 395 фашисті, яғни бір батальон 
жауды құртқан. Бірақ оған батыр атағы берілмеді. Ұлы 
Жеңістің 40 жылдығына арналған «Панфиловшылар» 
атты кітапта Төлеуғали Әбдібековтің есімі жинақтың 
ең соңындағы «Құраманың ескерткіш күнтізбесі» 
атты соғыс хроникасында екі жерде жай ғана аталып 
өткен: Т.Әбдібеков 400-дей фашисті жойды; қаза 
тапқаны туралы дерек. «1941-1945 Ұлы Отан соғысы» 
атты 1985 жылы Мәскеуден жарық көрген соғыс 
энциклопедиясында бұл кісінің есімі мүлдем жоқ. 
Батыр Баукеңнің «шындық қашанда келеді, бірақ сәл 
кешігіп келеді» деген асыл сөзі бар. Жүрегі қайсар, 
көзі мерген Төлеуғали Әбдібековтің атын Қазақстан 
Республикасының Қарулы Күштеріндегі мергендер 
даярлайтын құрылымдардың біріне берсек, нұр 
үстіне нұр болар еді. Ұлттың рухын теңселтіп, 
адамдардың санасын шайқалтқан дүрбелеңдер 
қазақ халқының рухани кемелдігін, батырлық 
тамырының тереңдігін жеріне жеткізе дәлелдеп бере 
алды. Батырлар туралы естелік бізге отаншылдықты 
оятатын, намысты қамшылайтын, рухты асқақтататын 
қырларымен қымбат. Мұндай қасиеттерді қастерлеп, 
үкілей ұстай алсақ, жеңісті күндеріміздің көп болары 
күмән келтірмейді. Бауыржан, Рақымжан, Төлеуғали 
секілді ұл тудырған өр ұлыстың ұлы рухы күйремейді, 
- деді Ауғанстан соғысының ардагері Бақытбек 
Смағұл.

Алуа СӘКЕНҚЫЗЫ,
«ШЫҒЫС» өңірлік қолбасшылығы жинаған 

мәліметтер бойынша.
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722 шілде, 2022 жыл
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ҚАЗАҚСТАНДА ЦИФРЛЫҚ 
БЕЛГІСІ ЖОҚ ТЕМЕКІГЕ 
АЙЫППҰЛ САЛЫНАДЫ

2022 жылдың 13 шілдесінен бастап цифрлық таңбалау 
коды жоқ темекі өнімдерінің айналымы үшін айыппұл 
салынып, тауарларды тәркілеу мен лицензиядан айыру 
жүзеге асырылады.

Бұл өзгерістер ҚР 2022 жылғы 11 шілдедегі №137-
VІI «Әкімшілік құқық бұзушылық туралы» Қазақстан 
Республикасының Кодексіне өзгерістер мен толықтырулар 
енгізу туралы» Заңымен «Әкімшілік құқық бұзушылық 
туралы» Қазақстан Республикасы Кодексінің 283-бабына 
енгізілді (ақпарат «Казахстанская правда» 2022 жылғы 12 
шілдедегі №130 шығарылымында жарияланған (29757)).
Аталмыш өзгерістерді енгізу темекі өнімдеріне акциздік 
марканың жойылуына байланыстыжүзеге асырылды. 2022 
жылғы 1 қаңтардан бастап «Салық және бюджетке төленетін 
басқа да төлемдер туралы (Салық кодексі)» Қазақстан 
Республикасының кодексіне және «Темекі өнімдерін өндіруді 
және олардың айналымын мемлекеттік реттеу туралы» 
Заңына өзгерістер мен толықтыруларға сәйкес «акциздік 
маркалар» деген термин «сәйкестендіру құралдары» деген 
сөз тіркесімен ауыстырылды.Акциздік марка – сұранысы 
жоғары тауарлардың жекелеген түрлеріне салық төлеуге 
арналған фискалдық марканың түрі, бұрын Қазақстанда 
темекіге қолданылатын. Темекі бұйымдарының акциздік 
маркасы қалың тікбұрышты өздігінен жабысатын қағазға 
графикалық үлгі бейнеленген жапсырма түрінде болды. 
Алайда таңбалаудың бұл түрі тұтынушылар үшін ақпараттық 
құндылыққа ие болмады және сауда үшін функционалды 
болмады - сәйкесінше, акциздік марканың жалғандығын 
тексеру қиын әрі оны ұқсаты оңай болды. Осыған байланысты 
темекі өнімдерін сәйкестендіру мақсатында бұрыннан бар 
қадағалау және таңбалау әдісімен – Data Matrix кодымен 
ауыстыру туралы шешім қабылданды. «Цифрландырудың» 
арқасында жылына 840 миллион теңге көлеміндегі 
қаражат үнемделеді.Енді 2022 жылғы 13 шілдедегі ӘҚБтК-
нің 283-бабына қабылданған өзгерістерге сәйкес, темекі 
бұйымдарында цифрлық таңбалау жоқ болған жағдайда да 
дәл осындай жаза қолданылады. Яғни, қазіргі уақытта темекі 
өнімдеріне акциздік марканың функциясын толығымен 
ауыстырған таңбалау темекі өнімдерін идентификациялау 
құралы болып табылады.

«Акцизделетін өнімді акциздік және (немесе) есепке 
алу-бақылау таңбаларынсыз, сол сияқты белгіленбеген 
үлгідегі және (немесе) сәйкестендіруге келмейтін 
таңбалармен сақтау, өткізу және (немесе) тасымалдау 
түрінде жасалған, акциздік және (немесе) есепке алу-
бақылау таңбаларымен таңбалануға жататын 
акцизделетін тауарлардың айналымы – құқық 
бұзушылықтың тікелей нысанасы болып табылған 
акцизделетін тауарлар тәркілене отырып, сондай-ақ, 
лицензиядан айыра отырып, жеке тұлғаларға – 50 АЕК 
(153 150 теңге), шағын кәсіпкерлік субъектілеріне – 150 
АЕК АЕК (459 450 теңге), орта кәсіпкерлік субъектілеріне 
– 200 АЕК (612 600 теңге), ірі кәсіпкерлік субъектілеріне 
500 АЕК (1 531 500 теңге) мөлшерінде айыппұл салуға әкеп 
соғады»

*«Қазақстан Республикасының Әкімшілік құқық 
бұзушылық туралы кодексіне өзгерістер мен толықтырулар 
енгізу туралы» Қазақстан Республикасының 2022 жылғы 11 
шілдедегі № 137-VІІ Заңы 283-бабы.

Жалпы Қазақстандағы темекі өнімдері нарығының 
көлемі 2021 жылы 1,57 млрд қорапты (шамамен 605 млрд 
теңге) құрады. ЕАЭО елдерінде, оның ішінде Қазақстанда 
тауарларды цифрлық сәйкестендіру және қадағалау үшін 
екі өлшемді Data Matrix коды қолданылады. 2020 жылдың 
қазан айынан бастап Қазақстандағы барлық темекі өнімдері 
осындай цифрлық қорғанысқа ие болуы тиіс, яғни қазірдің 
өзінде Naqty Onim мобильді қосымшасын пайдалана отырып, 
өнім туралы барлық қажетті ақпаратты алуға және оның 
заңды екеніне көз жеткізуге болады. Data Matrix қорғаудың 
жоғары дәрежесіне ие: криптографиялық шифрлау 
әдістерінің арқасында оны ұқсастырып, фейк жасауға мүмкін 
емес. Сонымен қатар, Data Matrix коды басқа аналогтармен 
салыстырғанда, ақпараттың үлкен көлемін қамтуы мүмкін. 
Data Matrix кодындағы ақпаратты 30%-ға дейін зақымдалған 
болса да оқуға болады. Бүгінгі таңда Қазақстанда 3 өнім 
тобына міндетті цифрлық таңбалау енгізілді: темекі өнімдері, 
аяқ киім және дәрі-дәрмек. Пилоттық нұсқада таңбалау келесі 
өнім топтары бойынша жүзеге асырылуда: су және қант бар 
сусындар, зергерлік бұйымдар.

 Барлық сұрақтар бойынша тәулік бойы жұмыс істейтін 
байланыс орталығына хабарласыңыз: 8 800 080 6565 

Алтынгүл ЖАНАБАЙ, 
Цифрлық экономиканы дамыту орталығының 

Баспасөз хатшысы.

* Тарих беттерінен

«АЛМАНЫҢ АТАСЫ» АТАНҒАН АКАДЕМИК
Бала күнімізден санамызда жатталып қалған бір ән 

бар: «Алматының алмасын, сәулем саған сыйлаймын». 
Расында апортымен даңқы шыққан -Алматы 
жұртшылықты алмасымен де баураған. Тарихқа көз 
жүгіртсек, Алматының алмасы туралы небір ғажайып 
деректерге тап боламыз. Ең бастысы, біз қуанатын 
бір нәрсе бар: Алманың Отаны – Қазақстан. Бұған әлем 
ғалымдарының көзі жеткен. Сондықтан апорт жайлы 
әңгіме қозғалғанда, біз қазақ алмасын төрткүл дүниеге 
танытқан ғалым туралы айтпай кете алмаймыз. Ол – 
ҰҒА академигi, биолог-ғалым Аймақ Жанғалиев.        

Қазақ апорты туралы дерекке көз жүгірткенде, мына бір 
оқиғаны естен шығармағанымыз абзал. Романовтар әулетінің 
таққа отырғанына 300 жыл толған уақытта 1913 жылы қазақ 
елінің атынан да бір топ делегация барған көрінеді. Патша 
әулетіне қазақтар сыйлыққа Алматының апортын алып 
барған. Әр алманың салмағы 1 келі 300 грамм тартқан. Міне, 
даңқы алысқа кеткен қазақ алмасының жайы бір ғасыр 
бұрын-ақ дүйім жұртқа мәлім болған.                   

Ал, 1980 жылдан Ботаника және фитоинтродукция ғылыми 
зерттеу институтында лаборатория меңгерушісі, сондай-ақ 
«Өсімдіктер генофондысы» ЖШС-нің бас директоры болған 
академик Аймақ Жанғалиев алма ағашы ең алғаш рет қазақ 
топырағында бүр жарғанын төрткүл дүниеге мәлім еткен 
ғалым. Бірақ өмірден өткенімен, оның жаңашылдық істері 
жаңа ұрпақ -санасында жаңғырып қала беретіні сөзсіз. Аймақ 
Жанғалиевтың дерегіне қарағанда, жабайы алмалардың 
қазақ топырағында өсе бастағанына 50 миллион жыл болған. 
Академик ғалым басқа құрлыққа алманың көшеті қазақ 
жерінен барған. Қазақ жеріндегі жабайы алмалар туралы 
қытайлар 1240 жылдан бастап жаза бастаған көрінеді. 
Сөйтіп, қазақ алмасы әлемді аралап барып, туған топырағына 
қайта оралған. Биолог-ғалым Аймақ Жанғалиұлы Қазақстан 
алманың Отаны екенін ғылыми түрде дәлелдеп берген. 
Әңгіменің түп-төркіні жабайы алмадан басталады. Ал қазақ 
топырағында жабайы алманың 131 тұқымы болған. Жалпы 
жабайы алманы ешкім аялап, қорғап өсірмеген. Олар 
эволюциялық жолмен өздері дамиды, өсіп-өнеді. Аймақ 
Жанғалиұлы бірде мынандай қызғылықты оқиғаны тілге 
тиек еткені бар. Оксфорд университетінен келген ғалымдар 
ағылшындарда алманың 2500 сорты бар деп -дерек келтірген. 
«Алайда бізбен бір жыл бірге жұмыс істегеннен кейін олар 
бір нәрсені түсінді. Өздері айтып отырған сол 2500 сорттың 
қазақтың Жоңғар, Іле Алатауының баурайынан тарағанына 
көздері жетті. Академиктің сөзіне сенсек, ағылшындар айтып 
отырған алма қазақ жерінде өскен жабайы алманың жетілген 
түрі.       

Академиктің мақалалары мен сұхбаттары және ғылыми 
еңбектеріне көз салсақ, қазақ топырағындағы жабайы 
алманы ең алғаш рет Тарбағатай тауы бөктерінен ХVIII 
ғасырда Орта Азияға сапары барысында жабайы алмаларды 
алғаш зерттеген неміс ғалымы Иоганна Сиверс тапқан. Дәміне 
сүйсінген ол Үржарда өскен жабайы алманы дүниежүзіне 
мәлім еткен. Кезінде бұл «Серверс алмасы» деп те атанып 
кеткен. Сөйтіп, Ресей арқылы Еуропа аралап кеткен қазақтың 
алмасы кейіннен қазақ топырағына қайта келген. Қайтадан 
жерсінген алма апортқа айналды. Оны Алатау баурайына 
алғаш еккендердің бірі Редько және Моисеевтер отбасы 
болған. Академик Жанғалиевтың дерегінше, Романов 
әулетінің 300 жылдық тойына сый тарту ретінде апарылған 
осы Алматының апорты көрінеді. Бірақ біз бүгінгі даңқы асқан 
Алматының апортын дамытып, сақтай алдық па? Бұл енді 
үлкен мәселе. Қазір Қазақстанға өзіміздің отандық өнімнен 
гөрі Польшаның және басқа да елдердің алмалары көп 
әкелінеді. Әрине, отандық апортты өсіру оңай шаруа емес. 

Оған барлық жағдай жасалуы керек, күтіп-бапталуы қажет. 
Нақты айтқанда, өзіндік қиындықтары бар.     Негізі апорттың 
түп атасы ерте кезде жерімізде өскен жабайы алмалар. Мұны 
академик Жанғалиев ғылыми түрде дәлелдеп берген. Биолог-
ғалым Жанғалиевтың ғылыми еңбектеріне назар аударсақ, 
шетелдік зерттеушілер апортқа емес, бiздегi жабайы алманың 
сорттарына көбірек қызығады екен. Өйткенi бұлар – өзiн-өзi 
жаңартып, жетiлдiрiп отырады және дәмді.             

Бұл ғана емес, ұлыбританиялық жазушы, журналист 
Кристофер Роббинс біздің елімізді «алма мен қызғалдақтар 
Отаны» деп баға берген. Алманың «Грэнни Смит», «Кокс 
орандж пиппинс», «Бромли» сияқты ағылшындық сорттары 
да ерте заманда қазақ жерінен әкелінгенін тарих дәлелдеп 
отыр. Аймақ Жанғалиев 1941 жылы қазақ алмасының арғы 
түп-тамыры жайында докторлық диссертация қорғағанын да 
айта кетуіміз керек. Академиктің бұл саладағы еңбегі ұшан-
теңіз. Ол мұқым дүниеге алманың Отаны Қазақстан екенін 
дәлелдеп шықты.Академиктің қызы -София Жанғалиеваның 
айтуына қарағанда, әкесі 16 жасынан бастап ғылыммен 
айналысқан. 96 жыл өмір сүрген биолог-ғалым Аймақ 
Жанғалиев өмірінің 80 жылын алма мен жеміс-жидекті 
зерттеуге арнаған. Ол Алатау бөктерінде өсетін алманың 
150-ден астам сортын анықтап, құжаттандырып үлгерді. 
Жанғалиевтың алматану саласындағы ғылыми еңбектерін 
әлем ғалымдары жақсы біледі. Ең бастысы, олар алманың 
қазақ жерінен шыққанын мойындайды. Қысқасы, «алманың 
атасы» атанған академик Аймақ Жанғалиев бүгінгі ұрпақ 
ұмытпауы тиіс. Ал бір алма құрамының 83-88 пайызын су, 7,5-
16 пайызын қант, 0,2-0,5 пайызын қышқыл, 9,5-18,5 пайызын 
құрғақ қалдық, А,В1, В2, В6, С, РР дәрумендері, тағы да басқа 
көптеген минералды заттар құрайтынын ұмытпайық. 

ҚҰҚЫҚ БҰЗУШЫЛЫҚТАРДЫҢ АЛДЫН АЛУ
СҚО Сыбайлас жемқорлыққа қарсы іс-қимыл 

департаментінің инспекторы Светлана Зайцева медициналық 
мекеме қызметкерлеріне сыбайлас жемқорлық құқық 
бұзушылықтардың алдын алудың жаңа әдісі туралы айтып 
берді.

Ұйымдастырылған Сыбайлас жемқорлыққа қарсы 
семинар аясында медицина қызметкерлеріне 2022-2026 
жылдарға арналған сыбайлас жемқорлыққа қарсы саясат 
тұжырымдамасының негізгі ережелері жеткізілді. Осылайша, 
бағдарламалық құжаттың үшінші блогы жауапкершіліктің 
бұлтартпастығын қамтамасыз етуге бағытталған.

«Жаңашылдықтардың ішінде – сыбайлас жемқорлыққа 
тұрақтылықты тестілеуді енгізу, бұл жосықсыз қызметкерлерді 
уақтылы анықтауға және жұмыстан шығаруға, олардың 
сыбайлас жемқорлық әрекеттерінен қоғамға зиянын 
болдырмауға мүмкіндік береді. Ол үшін мемлекеттік 
органдардың басшыларына осындай тексерулерге өз бетінше 
бастамашылық жасау құқығы берілетін болады. Бұдан басқа, 
қаржылық тергеу институтын, оның ішінде мемлекетаралық 
деңгейде енгізу ұсынылады», - деп хабарлады С.Н. Зайцева.

Сыбайлас жемқорлықты негізсіз байыту үшін 
жауапкершілік институты «тиімсіз» етеді.

Спикердің айтуынша, бұл жалпыға бірдей 
декларациялаудың басталған процесінің логикалық жалғасы 
болады және заңсыз жиналған қаражатты пайдалану 
мүмкіндігін азайтады.

Сондай-ақ, сыбайлас жемқорлық құқық бұзушылықтарын 
жасағаны үшін заңды тұлғалардың жауапкершілігін күшейту 
жоспарлануда. Бұл оның мүддесі үшін сыбайлас жемқорлық 
қылмыс жасаған кезде компанияның әкімшілік жауапкершілігі 
болады. 

Сапалы цифрландыру сыбайлас жемқорлықтың 

алғышарттарын төмендету факторы туралы Солтүстік 
Қазақстан облысы әкімдігінің Цифрлық технологиялар 
басқармасында өткен семинарда айтылды. Іс-шараға 
Сыбайлас жемқорлыққа қарсы іс-қимыл аумақтық 
департаментінің инспекторы Светлана Зайцева қатысып, 
таяудағы бес жылға арналған сыбайлас жемқорлыққа 
қарсы саясат тұжырымдамасының негізгі сәттері туралы 
хабардар етті.

Спикердің айтуынша, мемлекеттік органдардың 
бизнес-процестерін цифрлық форматқа көшіру арқылы 
озық технологиялық шешімдерді одан әрі қолдану 
барлық салада сыбайлас жемқорлықтың алдын алуға 
бағытталатын болады.«Адамның қатысуы ақпараттық 
жүйелерді интеграциялау арқылы барынша азайтылады. 
Қызмет көрсетудің баламалы тәсілдерін қысқарту бұл 
үшін мемлекеттік емес платформаларды пайдалану 
мүмкіндіктерін кеңейтеді. Нормативтік құқықтық актілердің 
жобаларына олардың цифрлық трансформация талаптарына 
сәйкестігі тұрғысынан сараптама енгізу жоспарлануда», - деді 
Светлана Зайцева.Сондай-ақ, ақпараттық жүйелерді әзірлеу 
және пайдалану кезінде сыбайлас жемқорлық тәуекелдерін 
анықтау және болдырмау бойынша шаралар кешенін 
қабылдау ұсынылады. Мысалы, сыбайлас жемқорлық 
тәуекелдерін сыртқы талдау кезінде жүйелердің қатып 
қалуымен, әлеуетті субсидия алушылардың жүйеден шығып 
кетуімен, пайдаланушы тарихын қадағалай алмауымен және 
тағы басқабайланысты тәуекелдер анықталды.

«Көлеңкелі» экономиканы қысқарту үшін қолма-қол 
ақшасыз есеп айырысулардың инфрақұрылымын кеңейту 
бойынша үдемелі шаралар қабылданатын болады. 

СҚО бойынша Сыбайлас жемқорлыққа қарсы 
іс-қимыл департаменті.
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МӘМС БОЙЫНША ЖЕКЕ КӘСІПКЕРЛЕР 
ТАРАПЫНАН ЖИІ ҚОЙЫЛАТЫН СҰРАҚТАР

МӘМС-ке жеке кәсіпкер өзі үшін қанша төлейді? Өз қызметкері үшін 
қанша аударады? Жеңілдік санатына кіретін жұмыскерлер үшін төлем 
жасай ма? Жеке кәсіпкерлер тарапынан жиі қойылатын осы және өзге де 
сауалдарға жауап береміз.

– Міндетті әлеуметтік медициналық сақтандыруға жеке кәсіпкер өзі 
үшін қанша төлейді?  

– Жеке кәсіпкерлер және жеке практикамен айналысатын азаматтар 
басқа да әлеуметтік аударымдармен қатар міндетті әлеуметтік 
медициналық сақтандыруға белгіленген мөлшерде жарна төлейді.

2022 жылы осы санаттағы төлеушілер үшін жарна мөлшері ЕТЖ-ның 
1,4 еселенген мөлшерінің 5%-ын немесе ай сайын 4 200 теңгені құрады. 
(60 000*1,4) *5% = 4 200 теңге.

– Қалай төлейді?
– Жеке кәсіпкер ретінде өзі үшін МӘМС төлемін екінші деңгейдегі 

банктің кез келген бөлімшесі арқылы, оның ішінде мобильді қосымшалар 
арқылы, сондай-ақ «Қазпошта» АҚ, Касса 24 және Qiwi әмиян өзіне-өзі 
қызмет көрсету терминалдары арқылы аударуға болады. Төлем коды (ТК) 
– 122.

Ай сайын да, ұзақ мерзімге де алдын ала төлем жасауға болады.
2-3 жұмыс күні ішінде қаражаттың қайтарылуын міндетті түрде 

тексеріңіз. Егер ЖСН немесе аты-жөні, төлем сомасы дұрыс көрсетілмеген 
болса немесе аударым базасы 10 ЕТЖ-дан асып кетсе, жарналар 
қайтарылуы мүмкін.

– Жеке кәсіпкер жұмыс беруші ретінде медициналық сақтандыруға 
қанша төлейді?

– Егер жеке кәсіпкердің жалдамалы қызметкерлері болса, онда жұмыс 
беруші ретінде төлемдердің уақытылы жүргізілуіне жауап береді.

•  Аударымдар (жұмыс беруші қаражаты есебінен) – қызметкерлердің 
жалақысының 3% мөлшерінде, бірақ 18 мың теңгеден аспайды.

• Жарналар (қызметкердің жалақысынан) – қызметкерлердің 
жалақысынан 2% мөлшерінде ұсталады, бірақ 12 мың теңгеден аспайды.

Мысалы:
N атты қызметкерге 2022 жылғы шілде айына 100 000 теңге сомасында 

жалақы есептелді. Бұл жағдайда қызметкер жарнасының сомасы 2 мың 
теңгені құрайды, жұмыс беруші өз тарапынан 3 мың теңге аударады. Яғни, 
әр қызметкердің жалақысының мөлшеріне байланысты болады.

– Қалай төлем жасауға болады?
– Жеке кәсіпкер қызметкерлері үшін МӘМС төлемін банктің кез келген 

бөлімшесі, оның ішінде мобильді қосымшалар және «Қазпошта» АҚ 
арқылы аударуға болады. Төлем коды (ТК): 121.

– Егер жеке кәсіпкер жеңілдік санатына кіретін болса, МӘМС үшін 
жарна төлеуі қажет пе?

– «МӘМС туралы» ҚР Заңына және ҚР Салық кодексіне сәйкес, 
салық есептілігін ұсынуды тоқтата тұрғандарды немесе әрекетсіз деп 
танылғандарды қоспағанда, жеке кәсіпкерлер міндетті әлеуметтік 
медициналық сақтандыру үшін жарна төлейді.

Жеке кәсіпкер өзі немесе оның жалдамалы қызметкерлері мына 
санаттарда болған жағдайда жарналар мен аударымдарды төлемейді:

•   балалар (18 жасқа дейінгі);
•  зейнетақы төлемдерін алушылар, оның ішінде Ұлы Отан соғысының 

қатысушылары мен мүгедектері;
•  «Алтын алқа», «Күміс алқа» алқаларымен марапатталған немесе 

бұрын «Батыр Ана» атағын алған, сондай-ақ I және II дәрежелі «Ана 
даңқы» ордендерімен марапатталған көпбалалы аналар;

•  мүгедектер;
•  орта, техникалық және кәсіптік, орта білімнен кейінгі, жоғары білім 

беру, сондай-ақ жоғары оқу орнынан кейінгі білім беру ұйымдарында 
күндізгі оқу нысанында білім алатын тұлғалар.

– Декреттік демалыстағы әйел жеке кәсіпкер болса, МӘМС үшін 
төлем жасауы керек пе?

– Кәсіпкерлікпен айналыспайтын немесе жұмыс істемейтін, табысы 
жоқ әйелдер декреттік демалыс кезінде жеңілдік санатына кіреді.

Егер әйел жеке кәсіпкер болса, онда ол өзі үшін 4 200 теңге мөлшерінде 
белгіленген жарнаны төлейді.

– Егер жеке кәсіпкер зейнеткер немесе мүгедек болса, ол 
медициналық сақтандыру үшін жарна төлеуі керек пе?

– Жоқ. Мүгедектігі бар адамдар МӘМС жарналарын төлеуден толық 
босатылған азаматтардың жеңілдік санатына жатады, оның ішінде 
жеке кәсіпкер ретінде де. Сондай-ақ Қазақстандағы қордан зейнетақы 
алушылар да МӘМС жарналарын төлеуден босатылды.

– Бір мезгілде жалдамалы қызметкер де болып табылатын жеке 
кәсіпкер медициналық сақтандыруға жарна төлей ме?

– Иә. Бұл жағдайда «МӘМС туралы» Заңның 28-бабының 3 және 
5-тармақтарына сәйкес төлеуші өзінің жалақысының 2%-ын жалдамалы 
қызметкер ретінде және ЕТЖ-нің 1,4 еселенген мөлшерінің 5%-ын, немесе 
4200 теңге жеке кәсіпкер ретінде төлейді.

Жеке кәсіпкер қызметі (салық есептілігін ұсыну) тоқтатылған жағдайда, 
ҚР Салық заңнамасына сәйкес, кәсіпкер МӘМС жарналарын жеке кәсіпкер 
ретінде төлемеуі тиіс.

– Жеке кәсіпкерге МӘМС жарналарын төлемегені үшін өсімпұл 
есептеле ме?

– Иә. Төлем күнін қоса алғанда, мерзімі өткен әрбір күн үшін қайта 
қаржыландыру мөлшерлемесінің 2,5 еселенген мөлшерінде өсімпұл 
есептеледі.

Өсімпұлды болдырмау үшін жалдамалы қызметкерлері болса, 
жарналар мен аударымдарды уақытылы төлеу қажет. Есепті кезеңнен 
кешіктірмей, яғни кірістер төленген айдан кейінгі айдың 25-інен 
кешіктірмеу керек.

– Медициналық сақтандыру қорына жарналарды және (немесе) 
аударымдарды төлеуден жалтарған жағдайда қандай шаралар 
қолданылады?

– Мемлекеттік кіріс органдары (салық комитеті) аударымдар мен 
жарналардың уақытылы және толық есептелуіне және аударылуына 
бақылау жүргізеді.

Егер жеке кәсіпкер жарналарды және (немесе) аударымдарды 
төлеуден жалтарса, Әкiмшiлiк құқық бұзушылық туралы ҚР Кодексінің 
92-1-бабына сәйкес әкімшілік жауапкершілікке тартылады.

Жұмыс берушiлер, жеке кәсiпкерлер, жеке нотариус¬тар, жеке 
сот орындаушылар, адвокаттар, кәсiби медиаторлар МӘМС-ке 
аударымдарды және (немесе) жарналарды төлемесе, уақытылы және 
(немесе) толық төлемесе, ескерту жасауға тура келеді. Бір жыл ішінде осы 
бұрмалаушылық тағы қайталанса,

•  МӘМС-ке аударымдар және (немесе) жарналар төлемеген, 
уақытылы және (немесе) толық төлемеген шағын кәсіпкерлік 
субъектілеріне сол соманың 20%-ы мөлшерінде

•  орта кәсіпкерлік субъектілеріне – 30% мөлшерінде
•  ірі кәсіпкерлік субъектілеріне – 50% мөлшерінде айыппұл салынады.
– МӘМС жарналарын және/немесе аударымдарын төлеу кезінде 

жеке кәсіпкер нені есте сақтауы қажет?
– Қаражаттың кері қайтарылмауы үшін алушының ЖСН мен аты-жөнін 

дұрыс көрсету керек;
•  Медициналық сақтандыруға төлемдердің қабылдануын 2-3 жұмыс 

күні ішінде міндетті түрде тексеру қажет. Егер төлем қайтарылған болса, 
онда дұрыс ақпаратты көрсете отырып, қайта төлем жүргізу қажет;

• Есепті кезеңнен кешіктірмей салық органдарына есептілікті 
дайындап, тапсыру керек;

•  МӘМС төлемінің аударылғаны туралы өз жұмыскерлерін хабардар 
ету керек.

Медициналық сақтандыру қоры пациенттер құқығын қорғайды. 
Қандай да бір сұрақтар туындаған жағдайда: электрондық үкіметтің 
egov.kz сайтындағы «Денсаулық сақтау» бөліміне өтіп, «Медициналық 
қызметтер туралы және МӘМС-ға аударылған сомалар туралы ақпарат» 
мемлекеттік қызметі арқылы медициналық сақтандыру жүйесіндегі өз 
мәртебеңізді тексеруге мүмкіндік бар.

«Әлеуметтік медициналық сақтандыру қоры» КЕАҚ.

*  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *

ЭЛЕКТР БАҚЫЛАУ ҚҰРАЛДАРЫ
Солтүстік Қазақстан облысы  бойынша ҚАЖД Тайынша ауданының 

пробация қызметі бөлімімен тиісті пробациялық бақылауды 
қамтамасыз ету және бас бостандығын шектеуге сотталғандардың 
орналасқан жері туралы ақпарат алу үшін қылмыстық –атқару 
кодексінің 69-бабының 1-бөлігі және 174-бабының 5-бөлігіне сәйкес 
электрондық бақылау құралдарын пайдалана бастады . Осылайша, 
8 сотталушыға электронды бақылау құралдары қолданылды. 
Электрондық бақылау құралдары бас бостандығын шектеуді бас 
бостандығынан айырумен ауыстыру туралы жазбаша ескерту 
түріндегі жазасы бар бас бостандығын шектеуге сотталғандарға 
қатысты қолданылады, пробациялық бақылау сотының қаулысымен 
ұзартылған мерзімге шартты түрде сотталған адамға қатысты бір жыл 
мерзімге электрондық бақылау құралдарын қолдану туралы шешім 
қолданылады. Осыған байланысты СҚО бойынша ҚАЖД Тайынша 
ауданының пробация қызметі –бөлімі қоғамнан оқшауламай жазасын 
өтеп жатқан есепте тұрған сотталғандармен жазаны өтеудің шарттары 
мен тәртібіне жол бермеуді сұрайды , сондай-ақ профилактикалық 
сипаттағы әңгіме жүргізеді.

Гүлнұр АҒЗАМОВА, 
Тайынша аудандық пробация қызметі бөлімінің  

аға инспекторы Әділет майоры.                                          

ТАЗА ИНВЕСТИЦИЯЛЫҚ КІРІС - 
6,8 ТРИЛЛИОН ТЕҢГЕ

Зейнетақы жинақтарындағы инвестициялық табыстың үлесі жыл 
сайын өсіп келеді. Жалпы, 2014 жылдан бері Ұлттық банк қамтамасыз 
еткен таза инвестициялық табыс (БЖЗҚ-да барлық зейнетақы 
активтерін біріктіру үрдісінің аяқталуы) 5,9 трлн теңгеге жетті. Ал 
Қазақстанда жинақтаушы зейнетақы жүйесі жұмыс істей бастағаннан 
бергі инвестициялық табыс 6,8 трлн теңгені құрады. 

Жыл басынан бері геосаяси ахуалдың нашарлауы салдарынан 
әлемдік қаржы, тауар нарықтарында құбылмалылық орын алып, 
бұл инфляцияның өсуі мен зейнетақы активтерінің табыстылық 
көрсеткіштеріне  кері әсерін тигізді. Осылайша, зейнетақы 
активтерінің кірістілігі жыл басынан бері әр түрлі кезеңдерде бірде 
оң, бірде теріс  қалыптасқан қаржы құралдарын нарықтық және 
валюталық қайта бағалау салдарынан өзгеріп отырды 2022 жылдың 
қаңтары мен наурыздың басы аралығында АҚШ долларына қатысты 
теңге бағамы әлсіреп, доллар құны 431 теңгеден 495 теңгеге дейін 
жетті. Ал наурыз айының ортасында доллар бағамы 512 теңгеге дейін 
өсті. Осылайша, апта сайын зейнетақы активтерін оң валюталық 
қайта бағалау қалыптасты. Салымшылар да өздерінің жеке 
зейнетақы шоттарында айтарлықтай оң инвестициялық табысты 
байқады. Одан кейін ұлттық валюта нығая бастап, сәйкесінше, доллар 
бағамы  төмендеді. 1 маусымда 1 доллардың құны 414.67 теңге 
болды. Зейнетақы активтерін қайта бағалау апта сайын және айдың 
соңғы күнінде жүргізілетіндіктен, оны салымшылар өздерінің үзінді 
көшірмелеріндегі өзгерістерден көре алады.

Нәтижесінде қаржы нарықтарындағы келеңсіз жағдайлар мен 
активтерді валюталық қайта бағалау инвестициялық кірістілікке әсер 
етіп, соңғы 12 күнтізбелік айда ол 4,14% құрады.

Айта кету керек, зейнетақы жинақтары – бұл ұзақ мерзімді 
инвестициялар және инвестициялық табыстың мөлшерін кемінде 1 
(бір) жыл кезеңінде талдау орынды. Қысқа мерзімді деректер (апта 
сайынғы, ай сайынғы және т.б.) – айқын нәтиже көрсетпейді, өйткені, 
ол нарықтың үнемі құбылмалығына тәуелді.

Мысалы, 2021 жылы  салымшылардың (алушылардың) ЖЗШ-
сына бөлінген таза инвестициялық табыс шамамен 1,4 трлн теңгені 
құрап, бұл бір жыл ішінде түскен жарналар мөлшерінен асып түсті (1,3 
трлн теңге). БЖЗҚ зейнетақы активтері бойынша кірістілік ҚР Ұлттық 
Банкінің басқаруымен былтыр жыл басынан бері 11,13% көрсетсе 
(бұл мерзімді банк депозиттері бойынша табыстылықтан жоғары), 
инфляция 8,4% болды.

* * * * * * * * * *

ХА БА РЛАНДЫРУ !

Тайынша агробизнес колледжіне келесі 
мамандықтар бойынша жұмысқа шақырамыз:
1. «Ауыл шаруашылығы өндірісі» мамандығы 
бойынша өндірістік оқыту шебері-білімі:  
орта-арнайы, жоғары.
2.   «Шаруашылық меңгерушісі» - білімі орта кәсіптік, 
орта-арнайы.
Байланыс телефондары:  8 (715-36) 23097, 

                                              8 (715-36) 23090.

* * * * * * * * * *
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